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Novoletne želje in čestitke
Celovita in dosledna uveljavi

tev delovnega človeka in soci
alističnega samoupravnega si
stema, so naša nova ustava, 
kongresni dokumenti ZK, sin
dikata, ZSM, zbora proizvajal
cev in neposredne volitve na 
delegatski osnovi, v katerih je 
izražena enotna volja delovnih 
ljudi, še bolj učvrstiti njegov 
položaj ter so neizpodbitni te
melj in orožje za nadaljnji raz
voj ter poglabljanje samo
upravljanja delavcev v naši de
lovni organizaciji in sociali
stični skupnosti.

Vse družbenopoltične orga
nizacije ter druge pozitivne in 
napredne sile v ZPT, z ZK 
na čelu, bodo nadaljevale od
ločno, konkretno in sprotno 
borbo na slehernem področju, 
v slehernem delu delovne or
ganizacije, na slehernem polo
žaju in v sleherni vrsti za do
sledno uveljavitev neodtujlji
vih pravic slehernega delovne
ga človeka. Izgrajujemo edin
stveni socialistični sistem na 
temeljih najbolj demokratične 
ustave delavcev v svetu. Z vse
mi svojimi močmi se bomo pov
sod odločno zoperstavili, bori
li in odstranjevali vse protiso
cialistične težnje in sile, od na
šega najožjega okolja pa vse 
do kakršnihkoli zunaj ih vpli
vov, ki hočejo razvrednotiti to, 
kar je skovala naša revolucija 
ter kar smo zgradili in vztraj
no gradimo z našimi lastnimi 
žulji.

Streti moramo vse stare 
okostenele metode in oblike 
dela, organizacijo, običaje, na
vade, tradicijo ter mentaliteto, 
ki hromi naše delo in pozitiv
na prizadevanja. Vse to mora
mo posodobiti, samoupravno 
prilagoditi in učvrstiti v danerii 
okolju. Posebno mladi mora
mo prispevati k temu naj večji 
delež. Le tako bodo naši uspe
hi pri delu dosegli tisto najviš
jo možno raven in stopnjo 
produktivnosti, s katero bomo 
lahko izboljševali svoj osebni 
in družbeni standard, ki bo 
resničen rezultat našega dela 
ter prispeNi-ek k uspešnemu

družbenemu razvoju in njego
vi rasti. Tak način jasno opre
deljene razredne borbe proti 
vsem negativnim pojavom, so
cialni diferenciaciji in proti 
inflaciji, mora roditi uspeh. 
To smo že dokazali z našimi 
dosedanjimi akcijami in uspe
hi. Tudi vnaprej je naša vsa
kodnevna naloga, pravica in 
dolžnost, v katero bomo vtkali 
vso socialistično samoupravno 
moč, jo poenotili in združili 
vse svoje revolucionarne sile, 
ki so aktivirane za ta boj. 
Uspeh nam ne bo izostal.

Pri vsem tem pa moramo 
imeti nenehno pred očmi našo

Narava je vedno lepa tudi pozimi! Poslužimo se njenih lepot v veselje 
in zdravje!
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celovitost, skladnost in soli
darno zavest, na katero smo 
bili do danes vedno ponosni. 
Prepričani smo, da bo tako tu
di vnaprej.

Torej delovni ljudje Zasav
skih premogovnikov, prispeva
jmo vsak po svojih močeh svoj 
največji možni delež, da nam 
bodo današnje besede in oblju
be ob naslednjem jubileju v 
ponos, kajti v slogi, enotnem 
ter odločnem boju je moč in to 
velika, samoupravna sociali
stična moč ter za vsakogar de
mokratična, enakopravna in 
neomajna.

Vse družbenopolitične orga
nizacije ZPT smo prepričane, 
da je ta moč naša in da jo bo
mo dosledno ter povsod uve
ljavili

Vsem v ZPT pa tudi drugim 
želimo mnogo zadovoljstva in 
uspehov polno, v novem letu 
1975!
Družbenopolitične organizacije 

Zasavskih premogovnikov 
Trbovlje

Ob koncu letošnjega leta se za
hvaljujem vsem, ki ste sodelo
vali pri delu v TOZD in SSS 
ZPT, na vseh ravneh za dose
ganje boljših uspehov pri ZPT. 
Žal pa nismo izpolnili gospo
darskega načrta za leto 1974, 
za kar pa obstajajo tudi neka
teri objektivni vzroki. Vsem 
članom kolektiva želim, da bi 
novoletne praznike preživeli v 
kar naj večjem zadovoljstvu, v 
krogu svojih najbližjih. Vsem 
prisrčna hvala za ves trud in 
sodelovanje.

Želim vam srečno, zdravo in 
uspehov polno novo leto 1975!

Franc Romih 
predsednik

delavskega sveta ZPT

Leto 1974 končujemo z odloč
nimi koraki za hitrejše uresni
čevanje nove ustave, da bi s 
tem čimpreje zagotovili izvaja
nje samoupravnih pravic de

lovnemu človeku v združenem 
delu in v samoupravnih inte
resnih skupnostih.

Uvajanje samoupravljanja 
pa ni samo politično vpraša
nje, ampak pomeni tudi uspeš
nejše in smotrnejše gospodar
jenje v naši socialistični skup
nosti.

Gospodarska stabilizacija in 
uveljavljanje družbeno-eko- 
nomskih odnosov zahtevata od 
nas, da bomo morali v letu 
1975 dati velik poudarek varče

vanju in produktivnosti dela. 
To pa bomo lahko dosegli le, 
če se bo vsak tega zavedal in 
se tudi tako ravnal.

Vsem članom naše delovne 
skupnosti čestitam k doseže
nim uspehom in prizadevanju 
v letu 1974 in jim želim še 
mnogo delovnih uspehov ter 
osebne sreče in zadovoljstva v 
letu 1975!

Branko Kušar 
predsednik

poslovnega odbora ZPT

Želimo si srečno in uspešno leto 1975!

Napol okrogla letnica v kate
ro stopamo, nas kakor vse do
slej čaka z vprašanji, ugibanji, 
pričakovanji, dvomi, optimiz
mom, pesimizmom in podobni
mi razpoloženji. To je odvisno 
od načina vključevanja v se
danja dogajanja in njih razu
mevanja.

Vsekakor pa je prav, da se 
ozremo v tok dogodkov za le
to nazaj in skušamo ugotoviti, 
kakšne so naše osnove za start 
v novo leto.

Predvsem moramo ugotoviti, 
da so prestale preizkušnjo 
enoletnega dela in poslovanja 
temeljne organizacije združene
ga dela v novih odnosih in po
gojih dela, tako znotraj vsake 
izmed njih, kot tudi v njihovih 
medsebojnih odnosih. Pojmo
vanje pravic in dolžnosti se od
raža vedno bolj v znamenju 
odgovornega pristopa pri ure
janju posameznih problemov, 
ki zadevajo poslovanje, kakor 
tudi medsebojne odnose posa
meznikov in TOZD.

Leto 1974 je bilo po uspehu 
zelo različno naklonjeno posa
meznim TOZD. Najslabše se je 
odrezala proizvodnja premoga, 
kjer zaznamujemo že nekaj 
let navzoče dejstvo, da načrto
vane proizvodnje ne dosegamo. 
Ugotavljamo sicer različne 
vzroke, med katerimi moramo 
zopet zabeležiti učinek stihije

naravnih sil v jami Hrastnik. 
Ta je povzročila bistveni izpad 
proizvodnje premoga v tem ru
dniku. Drugi razlog za takšno 
stanje, je zelo slabo izpolnje
vanje obveznosti dobav opre
me inozemskih dobaviteljev. K 
tema dvema vzrokoma mora
mo seveda prišteti tudi lastne 
slabosti. Vse TOZD, razen v 
proizvodnji premoga, bodo v 
glavnem izpolnile in nekatere 
celo presegle predvidevanja 
letnega načrta.

V splošnih prizadevanjih za 
stabilizacijo v letu 1975 nas ne 
čakajo lahke naloge. To je 
pravzaprav refren, ki se ponav
lja ob vsakoletnem izražanju 
novoletnih želja. Na vsak na
čin bomo morali v izpolnjeva
nju proizvodnih in finančnih 
načrtov voditi še bolj uporno 
borbo v prizadevanjih za izko
riščanje vseh možnosti, ki bo
do to omogočale. Že dosežena 
praksa uvajanja kompleksne 
mehanizacije na odkopih in 
ostale predvidene izboljšave 
v procesu proizvodnje premo
ga, morajo dati v letu 1975 
vsekakor ugodnejše rezultate. 
Pri tem pa seveda ne moremo 
zanemariti obveznosti, ki jih 
moramo izpolniti na ostalih 
področjih.

Vse priprave so usmerjene 
v' to, da se v sedanjo družino 
TOZD vključi tudi Termoelek
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trarna Trbovlje. To bo dalo 
bodočim notranjim odnosom 
in poslovni politiki delovne or
ganizacije, novo kvaliteto in 
odgovornost.

Pri razmišljanju o pogojih 
starta v novo leto, pa na noben 
način ne smemo pozabiti na

nadaljnje poglabljanje družbe
noekonomskih odnosov v du
hu ustave, v smislu poglablja
nja, pravilnega tolmačenja in 
razumevanja novih odnosov, 
ustvarjanja dobrega vzdušja v 
medsebojnih odnosih na vseh 
področjih ter prizadevanja za

Novoletne želje in čestitke!

Letu 1974 se iztekajo zadnji 
dnevi. Človek, ki hoče doseči 
več in več, najsi bo v privat
nem življenju ali na delu, ne 
sme biti s svojim delom vedno 
zadovoljen. Stremeti mora za 
novimi in boljšimi dosežki v 
proizvodnem procesu, za novo 
in boljše sodelovanje ter še za 
boljše medsebojne odnose. V 
podjetju smo resnično vsi stre
meli, vsak na svojem področ
ju, za še boljši jutri. Nekaj 
nam je uspelo, za še boljši 
uspeh pa bo potrebno več vse
stranskega dela na vseh pod
ročjih, zlasti pa še pri uresni
čevanju ustavnih dopolnil in 
uvajanju novih modernih teh
noloških postopkov v proiz
vodni proces.

Vsem članom kolektiva Za
savskih premogovnikov česti
tam k doseženim uspehom v le
tu 1974! V imenu delavskega 
sveta TOZD -Rudnik premoga 
Trbovlje, želim še srečnejše 
počutje v letu 1975, ki ga pri
čakujemo. Osebno želim, da bi 
delo opravljali varno in brez 
poškodb, zlasti pa še, da bi se 
srečni in zdravi vračali domov 
v družino in med svojce!

Anton Pikš
predsednik delavskega sveta 

TOZD Rudnik premoga 
Trbovlje

Ko vstopamo z novim letom v 
novo neznano leto, želim, da bi 
nam bili naši delovni uspehi v 
letu 1974 v spodbudo, neuspe
hi pa v opomin.

Vsem članom naše delovne 
organizacije in njihovim dru
žinam, želim Srečno v letu 
1975!

S vato Zupančič 
predsednik

delavskega sveta TOZD 
Rudnik premoga Zagorje

Leto, ki odhaja v zgodovino, 
bo tudi v našem kolektivu za
pisano kot čas trde preizkušnje 
v uveljavljanju pravic in dolž
nosti proizvajalcev, katere pri
naša delavcem SFRJ nova usta
va. Zavedamo se, da v celoti še 
nismo dosegli vsega, kar bi 
morali, prepričani pa smo, da 
bomo s solidarnim prizadeva
njem vseh v letu, ki je pred na
mi, ponovno dokazali, da ve
mo, kakšen je naš cilj in pot 
do njega.

Vsem članom kolektiva 
TOZD in SSS v naši delovni 
organizaciji, želimo pri tem v 
letu 1975 čimveč uspehov!

Jože Skrinar 
direktor TOZD ESD

Franc Korošec 
predsednik DS TOZD ESD

Marjan Zupan 
predsednik 

osnovne organizacije 
sindikata TOZD ESD

Vili Brodar
sekretar osnovne organizacije 

ZK TOZD ESD

dosego čimbolj ših rezultatov 
dela.

V tem smislu želim vsem 
čimveč uspeha in sreče v no
vem letu 1975!

Albert Ivančič, dipl. inž. rud. 
generalni direktor ZPT

Vsem temeljnim organizacijam 
združenega dela in skupnim 
strokovnim službam v okviru 
ZPT, želimo v letu 1975 veliko 
delovnih uspehov z željo, da s 
skupnimi močmi dosežemo še 
večje in boljše uspehe!

Franc Žavbi
predsednik delavskega sveta 
TOZD Separacija premoga 

Trbovlje

Članom delovnih skupnosti 
vseh TOZD in SSS ZPT ter nji
hovim družinskim članom, že
lim kar najboljši pričetek no
vega leta 1975! Izpolnile naj bi 
se v naslednjem letu vse dob
re želje, tako doma, kakor tudi 
pri delu v TOZD ZPT!

Janez Brinar 
predsednik

šolskega sveta TOZD RŠC

Vsem delavcem TOZD in SSS 
ZPT, želim ob novem letu 1975, 
mnogo delovnih uspehov. Že
lim tudi, da bi v letu, ki priha
ja še plodne j e sodelovali med 
seboj kot smo doslej in da bi 
to sodelovanje, zasnovano na 
novih temeljih iz samouprav
nega sporazuma o združitvi 
TOZD, rodilo cilje, ki smo si 
jih zadali.

Egon Casagrande 
predsednik delavskega sveta 

skupnih strokovnih služb ZPT
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Ob uspešnem zaključku po
slovnega leta 1974, čestitam v 
imenu delavskega sveta TOZD 
Rudarska gradbena dejavnost 
Trbovlje, vsem sodelavcem in 
poslovnim partnerjem ob no
vem letu 1975 z željo, da se do
sedanje sodelovanje še naprej 
uspešno razvija in pomaga pri 
izpolnjevanju skupnih ciljev 
naše samoupravne socialistične 
družbe!

Ernest Ramšak 
predsednik

delavskega sveta TOZD RGD

Preteklost je spet zagrnila 
eno leto našega življenja in že 
stopamo v novo leto 1975. Spo
prijemali smo se z raznimi te
žavami in le smotrno gospo
darjenje nam je prineslo po- 
voljni poslovni uspeh. Tudi 
prihodnje leto bo težko, kajti 
slediti bomo morali ciljem 
stabilizacije. Te cilje pa bodo 
Zasavski premogovniki zmož
ni uresničiti le s čimboljšo po
vezavo med TOZD in SSS, ta
ko na gospodarskem kot poli
tičnem področju.

Celotnemu kolektivu želim, 
da bi bilo novo leto srečno ter 
da bi složno pristopili k delu 
za dosego dobrih poslovnih 
uspehov, katerih plod naj bi 
bilo osebno zadovoljstvo in 
sreča!

Janez Černi
predsednik delavskega sveta 
TOZD Avtoprevoz »Zasavje« 

Trbovlje

Kaj naj si želimo v novem, 
1975. letu? Mnogo, mnogo stva
ri bi radi, velikih in malih, 
uresničljivih in neuresničljivih, 
saj to je razumljivo, človeško. 
Toda prepričan sem, da smo si 
v naši domovini, tudi pri čisto 
osebnih željah, v eni zelo enot
ni: skoraj ga ni med nami, ki 
ne bi iskreno želel vse lepo na
ši socialistični družbi in njene
mu nadaljnjemu razvoju, da ji 
ne bi srčno privoščil vsega ti
stega, kar jo bo dograjevalo,

utrjevalo in bogatilo. Ob tem 
pa tudi vsi vse bolj spoznava
mo, da je uresničevanje soci
alističnih ciljev in s tem tudi 
naše sreče v jugoslovanski 
skupnosti narodov, odvisno od 
nas samih, od naše volje, 
vztrajnosti, zagnanosti, znanja, 
odločnosti in sposobnosti.

Leto, ki je za nami ne bomo 
pozabili. Toliko novega smo 
spoznali, zgradili in začrtali, 
da bo ostalo v spomin vsake
mu našemu delavcu in občanu, 
ki mu je pri srcu naš samo
upravni socialistični sistem. 
Sprejeli smo novo ustavo in z 
njo zastavili pot, da nihče, no
ben naš delovni človek, ne bo 
ostal ob strani. V njej so toč
no opredeljene naše samo
upravne naloge in mesto sle
herne organizirane socialistič
ne sile. Boj za uresničevanje 
take poti sta jasno začrtala tu
di X. kongres ZKJ in VII. kon
gres ZKS. Vsemu svetu smo 
ponovno odločno pokazali, da 
verujemo v zastavljene cilje, v 
stalnice našega razvoja. Od 
njih ne bomo odstopali. Nalo
ge so jasne, slediti jim mora 
učinkovito uresničevanje, ak
cija.

Tudi v revirjih imamo pri 
teh naporih svoj delež. Marsi- 
kak samoupravni izpit smo že 
položili. K temu lahko prispe
va svoje vsaka OZD in TOZD. 
Veliko tudi rudarji, vaš delov
ni kolektiv! Skozi vse faze re
volucije ste ponosno nosili 
rdečo zastavo, bili ste vzgled! 
Zato tudi v novem letu 1975, 
želim vašemu kolektivu mnogo 
uspehov!

S svojim delom in poglablja
njem samoupravnih relacij bo
ste lahko ogromno pripomog
li, da bo vse tisto, kar imamo 
sedaj zapisano v dokumentih, 
dobilo sok in vsebino. Tako 
bomo dosegali boljše skupne 
rezultate, še večjo blaginjo ter 
standard vsakega posamezni
ka. V to tako globoko veru
jem, da bi ob novem letu rad 
vsakemu posebej stisnil roko!

V imenu revirskega komite
ja ZKS Trbovlje, vsem Srečno!

Miloš Prosenc 
sekretar

revirskega komiteja ZKS

Leto, ki se izteka je bogato po 
vsebini in uspehih, zlasti pa po 
enotnih dogovorih kako vna
prej negovati pridobitve soci
alistične revolucije in še enot- 
neje razvijati našo samouprav
no socialistično skupnost. Po
nosni smo na dosežene rezul
tate na sprejem nove delavske 
ustave, na jasno začrtano pot 
in naloge na X. kongresu ZKJ 
in VII. kongresu ZKS, na kon
gresih in usmeritvah drugih 
DPO. Veliko nalog je nakaza
nih, nekatere smo že uresniči
li, nekatere le nakazali, trasi- 
rali smo pot, od nas vseh pa je 
odvisno, kako hitro bomo spre
minjali odnose v vsakodnevni 
praksi. Z izvolitvijo delegacij, 
delegatskih skupščin, SIS, ures
ničujemo ustavno načelo, da 
mora delavec v združenem de
lu odločati o rezultatih in 
uspehih svojega dela. Nismo 
še zadovoljni z doseženimi re
zultati, ohrabruje pa nas, da 
smo spoznali naše pretekle sla
bosti, pomanjkljivosti in napa
ke ter sprejeli jasno začrtano 
pot, kako naprej. Na pridob
ljenih izkušnjah bomo gradili 
samoupravne odnose v sleher
ni TOZD, OZD, KS, SIS in de
legatskih skupščinah v občini, 
republiki in federaciji. Kako 
hitro bomo napredovali je od
visno od nas vseh, zato se mo
ramo nenehno usposabljati in 
izobraževati, da bomo vsebino 
samoupravnih odnosov v celo
ti dojeli, da bomo enotni v ak
ciji in usposobljeni ločevati, 
kaj je tisto, kar nas bogati in 
ohrabruje pri izgradnji sociali
stične samoupravne družbe. 
Ko stopamo v leto 1975 si vsi 
zaželimo, da bomo na pridob
ljenih izkušnjah hitreje napre
dovali, da bomo vse sile vložili 
v stabilizacijo gospodarstva, 
pa tudi razmer v medsebojnih 
odnosih. To naj bo osnova za 
naše dogovore in sporazume, 
na podlagi katerih moramo 
urejati odnose v družbi, ki jo 
gradimo. V letu 1975 želim v 
imenu komiteja občinske kon
ference ZKS Trbovlje, vsem 
članom ZK in vsem delavcem 
v TOZD in delovni skupnosti 
SSS v ZPT, obilo delovnih 
uspehov na vseh področjih de
lovanja, da bi naloge, ki so
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pred nami hitreje in učinkovi
to realizirali v praksi!

Franci Grešak 
sekretar komiteja občinske 
konference ZKS Trbovlje

Članom delovnih skupnosti 
vseh temeljnih organizacij 
združenega dela in skupnih 
strokovnih služb Zasavskih 
premogovnikov Trbovlje, želi
mo v novem letu 1975 obilo 
uspehov na področju dela in 
nadaljnjega poglabljanja sa
moupravnih odnosov, ki edini 
lahko omogočijo še boljši druž
benoekonomski položaj in lep
ši jutrišnji dan vsem zasav
skim rudarjem!

Komite
občinske konference ZK 

Hrastnik

Delavcem vseh temeljnih orga
nizacij združenega dela in 
skupnih strokovnih služb Za
savskih premogovnikov, želi
mo v novem letu 1975 mnogo 
delovnih uspehov, hkrati pa 
čestitamo k opravljenemu delu 
v preteklem letu!

Občinska konfrenca SZDL 
Hrastnik
Občinski sindikalni svet 
Hrastnik
Občinska konferenca ZSMS 
Hrastnik
Občinski odbor ZB NOV 
Hrastnik

Komite občinske konference 
ZKS Zagorje, iskreno čestita 
vsem rudarjem Zasavskih pre
mogovnikov Trbovlje, za novo 
leto 1975!
V letu 1974 je celoten kolektiv 
ZPT dosegel pomembne zma
ge. Konstituiranje na novih 
osnovah je poglobilo samo
upravo v prid večjemu nepo
srednemu odločanju.

Predvidena integracija med 
Zasavskimi premogovniki Tr

bovlje in Termoelektrarno Tr
bovlje, katere pobudniki so bi
le družbenopolitične organiza
cije in samoupravni organi 
ZPT, ob sodelovanju vseh druž
benopolitičnih organizacij iz 
celotnega Zasavja, pa bo poleg 
ostalih prednosti vplivala na 
izboljšanje poslovnih rezulta
tov in s tem v zvezi tudi na 
boljši družbeni in življenjski 
standard vseh zaposlenih v 
obeh kolektivih.

Eno kot drugo bo treba v le
tu 1975 še dograjevati. Pri tem 
želimo samoupravnim orga
nom, družbenopolitičnim orga
nizacijam in vodstvom temelj
nih organizacij združenega de
la, kot tudi delovni skupnosti 
skupnih služb, čimveč uspeha, 
vsem rudarjem in njihovim 
družinam pa obenem vesele 
novoletne praznike!
Komite občinske konference 

ZKS Zagorje ob Savi

Kot vedno, si tudi letos med 
seboj zaželimo vse dobro in 
boljše kot je bilo v preteklem 
letu.

V prihodnjem letu pa nas 
čakajo prav gotovo velike na
loge pri uresničevanju in do
grajevanju našega socialistič
nega samoupravnega sistema.

Delegacije za samoupravne 
interesne skupnosti, ki smo jih 
v decembru izvolili, bodo mo
rale v letu 1975 s polno paro 
izpolnjevati tisto, kar je v usta
vi zapisano: s sredstvi naj raz
polaga tisti, ki jih usvarja.

Vsem članopi ZPT in njiho
vim družinam, želim v letu 
1975 mnogo uspehov in osebne 
sreče!

Janez Ocepek 
predsednik

skupščine občine Trbovlje

V imenu Skupščine občine Hra
stnik in v svojem imenu, želim 
delavcem Zasavskih premogov

nikov Trbovlje v novem letu 
1975, obilo delovnih uspehov 
in osebne sreče in zadovolj
stva.

Prepričan sem, da bodo ru
darji in drugi člani kolektiva 
tudi v prihodnjem letu prispe
vali ustrezen delež k nadaljnji 
stabilizaciji naše družbe in da 
se bodo uspešno angažirali pri 
nadaljnjem poglabljanju samo
upravnih odnosov, tako kot so 
to delali tudi doslej.

Z željo, da bi bili naši skup
ni uspehi v prihodnjem letu 
čim vidnejši, izkoriščam to pri
ložnost tudi zato, da se zahva
lim vsem članom delovnega ko
lektiva Zasavskih premogovni
kov Trbovlje za ves vložen 
trud v letu 1974!
Branko Milinovič, dipl. pravn. 

predsednik
skupščine občine Hrastnik

Ob prehodu iz leta 1974 v leto 
1975 želimo, da bi vaš kolek
tiv z enakimi prizadevanji kot 
doslej, tudi v prihodnjem letu 
prispeval svoj delež pri reševa
nju energetske krize.

Želimo vam, da bi v letu 
1975 čim uspešneje uveljavlja
li nova ustavna določila in v 
praksi in življenju uresničeva
li sprejete sklepe 7. in 10. kon
gresa ŽKS in ZKJ.

Vsem bralcem in sodelavcem 
glasila Srečno ter članom, nji
hovim družinam in vodstvu de
lovne skupnosti Zasavskih pre
mogovnikov Trbovlje, želimo 
obilo poslovnih uspehov, pol
nega zdravja, osebne sreče in 
zadovoljstva v Novem letu 
1975!

Skupščina občine 
Zagorje ob Savi

V jubilejnem letu 1975, ko bo
mo praznovali 30. obletnico 
osvoboditve, 30. obletnico enot
nih sindikatov Slovenije in 25. 
obletnico samoupravljanja v 
delovnih organizacijah, velikih
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pridobitev revolucije in narod
noosvobodilnega boja — želim 
vsem delovnim ljudem Zasav
skih premogovnikov Trbovlje 
pri ustvarjenem delu in krepit
vi samoupravnih odnosov, ve
liko delovnih uspehov; v zaseb
nem življenju pa srečo in za
dovoljstvo!

Vinko Kovačič 
predsednik/

občinskega sindikalnega sveta 
Trbovlje

V kroniki Zasavskih premo
govnikov je zapisano leto 1973 
kot leto, v katerem smo opra
vili prve poizkuse uvajanja sa
mohodnega hidravličnega pod
porja na področju vseh treh 
rudnikov.

V letu 1974 pa smo beležili 
prvi poizkus uvedbe kompleks
ne mehanizacije na širokočel- 
nem odkopu, to je uvedba upo
rabe odkopnega stroja poleg 
samohodnega podporja.

V letu 1975 ne smemo ostati 
le pri poizkusih, ampak mora
mo preiti na še širšo uporabo 
te kompleksne mehanizacije s 
ciljem, da čimbolj humanizira- 
mo težko in naporno delo na 
odkopih, ob istočasno večji 
stopnji varnosti dela.

Ne bi bilo prav, če bi tudi na 
področju drugih dejavnosti ne 
prešli na sodobnejše tehnolo
ške postopke pri izvajanju del.

Leto 1975 naj bo za te dejav
nosti. mejnik, saj predvideva
mo rekonstrukcijo opekarne, 
dokončanje objektov na sepa
raciji Trbovlje, ki naj znižajo 
obseg nočnega dela žensk, da
lje nabavo strojne opreme za 
uspešnejše izvajanje investicij
skih del ter delno uvedbo av
tomatizacije in mehanizacije.

Želim, da bi v letu 1975 
TOZD in SSS dosegle čimvečje 
uspehe pri izvajanju sprejetih 
programov tako v proizvodnji 
kot pri investicijskih vlaganjih 
in tako dokazale svojo zavze
tost za reševanje energetske 
krize. Pri tem bo potrebno 
mnogo skupnih prizadevanj in 
skupnih naporov, da bomo 
skrbno in z razumevati jem raz

reševali probleme, ki se bodo 
pojavljali.

V novem letu 1975 želim 
vsem članom kolektiva in nji
hovim družinam, čimveč oseb
ne sreče in blagostanja.

Adolf Jermol, dipl. inž. rud. 
tehniški direktor ZPT

Ob prehodu v novo leto 1975, 
želim v imenu odbora ZRGMIT 
ZPT in v lastnem imenu, vsem 
našim članom in članom delov
ne skupnosti ZPT, veliko oseb
ne sreče, tehničnega in sploš
nega napredka podjetja, delov
nih uspehov ter aktivnega so
delovanja v društvu!
Mirko Mlakar, dipl. inž. rud. 

predsednik
podružnice ZRGMIT ZPT

Leto 1974 se bliža koncu. Pre
teklo je v obilici dela. Posa
mezne TOZD so končale leto s 
pozitivnim uspehom, nekatere 
pa z negativnim, deloma tudi 
iz objektivnih vzrokov. Kakor
koli že, je leto 1974 hkrati tudi

V ZPT predvidevamo v letu 
1975 proizvodnjo premoga v 
višini 1,710.000 ton, medtem, 
ko znašajo potrebe na tržišču 
vsaj za 200.000 ton več. Pred
videno proizvodnjo bomo do
segli v 285 delovnih dneh s po
prečno dnevno proizvodnjo 
6.006 ton, kar bo za ca. 350 ton 
na dan več kot v letu 1974, ozi
roma skoraj toliko kot je zna
šala dnevna proizvodnja v letu 
1973.

Predvideno proizvodnjo nam 
diktira omejeno število delov
nih dni na odkopih in pripra
vah v premogu. Storitve bodo 
v letu 1975 sicer večje z ozirom 
na še eno mehanizirano čelo v

leto, ko s samoupravnim spo
razumevanjem in družbenim 
dogovarjanjem odpiramo pot 
novim družbenoekonomskim 
odnosom. Resnica je, da smo 
bili brez izkušenj in verjetno 
tudi premalo strokovno pri
pravljeni za neposredno spora
zumevanje in odločanje. Če bo 
vsak član delovne organizacije 
prispeval svoj delež za boljši 
jutrišnji dan, bodo začrtane 
poti nove ustave tudi uresniče
ne.

Člani TOZD GRAMAT, kakor 
tudi družbenopolitične organi
zacije ter samoupravni organi, 
želijo vsem članom združene
ga podjetja ZPT ter njihovim 
družinam in svojcem, srečno in 
uspehov polno novo leto 1975!

Juro Gotalj
predsednik delavskega sveta 

TOZD GRAMAT

Članom delovnih skupnosti vseh te
meljnih organizacij združenega dela 
in skupnih strokovnih služb Zasav
skih premogovnikov Trbovlje, naj
boljše želje in čestitke ob vstopu v 
novo leto 1975!

Uredništvo glasila Srečno

Hrastniku, vgrajevanjem SHP 
v Zagorju in v zvezi z aktivi
ranjem novih investicijskih ob
jektov. V letu 1975 bo na od
kopih predvidoma povprečno 
ca. 500 delavnikov na dan. Če 
bi to število lahko povečali 
vsaj za 60 delavnikov na dan, 
bi proizvodnjo dvignili takoj 
za 600 ton na dan, ker nam 
skupne zmogljivosti polj to 
tudi omogočajo.

Na žalost pa ' ugotavljamo, 
da se stalež in povprečni šiliti 
iz leta v leto znižujejo.

V ZPT je bilo v letu 1970 po
prečno 651 delavnikov na dan 
— odkop, leta 1971 povprečno 
dnevno 622 delavnikov na dan

Proizvodnja premoga v letu 1975
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— odkop, leta 1972 povprečno 
dnevno 593 delavnikov na dan
— odkop, leta 1973 povprečno 
dnevno 573 delavnikov na dan
— odkop, leta 1974 (11 mese
cev) povprečno dnevno 530 de
lavnikov na dan.

Storitve na odkopih so glede 
na nove tehnološke posege, 
vsako leto nekoliko večje, ob
čutno se dvigujejo le pri polno 
mehaniziranih čelih. Montan- 
geološke prilike v Zasavskih 
premogovnikih so pa take, da 
niti 40 % čel ne moremo opre
miti s polno mehanizacijo, ker 
so horizontalne etaže preozke, 
neregularne meje in smerne 
dolžine prekratke. Poseben 
problem je v jami Hrastnik in 
Ojstro — luskasta zgradba pre- 
mogišča v globino. V Trbovljah 
pa moramo pobirati ostanke

premoga na višinah iznad 300 
metrov, medtem ko istočasno 
večino premoga odkopavamo 
100 m nižje in še več, če upo
števamo še sosednjo jamo Oj
stro. Težki geometriji odkopa
vanja, ki razbija koncentracijo, 
pa se pridružuje še predhod
no odvodnjavanje jame Hrast
nik in Ojstro, kjer so v letu 
1974 vodni vdori močno zavrli 
proizvodnjo. V jami Kotredež 
ovira proizvodnjo voda na od
kopih in progah in na nekate
rih čelih tudi višje temperatu
re. V Kisovcu bomo v prihod
njem letu odkopavali vse etaže 
s polnim splavnim zasipom.

Iz naslednje tabele je razvid
na proizvodnja po posameznih 
rudnikih za leto 1975, tako pov
prečna dnevna, kot tudi celo
kupna:

TOZD Rud. premoga Hrastnik 2.260 X 285 = 642.000 ton
TOZD Rud. premoga Trbovlje 2.420 X 285 = 690.000 ton
TOZD Rud. premoga Zagorje 1.200 X 285 = 342.000 ton
TOZD Rudarski šolski center 126 X 285 = 36.000 ton
ZPT 6.006 X 285 = 1,710.000 ton

Od tega bo v rudniku Hrast- nižjih etažah na Dolu, v jami 
nik ca. 15.000 ton kotlovnega Hrastnik in v jami Ojstro, 
premoga, v rudniku Trbovlje V drugi polovici leta bodo v 
pa 485.000 ton oziroma skup- jami Ojstro odkopavali pra
no 500.000 ton. mog na v. 170, v Javor sloju in

V rudniku Hrastnik bo pote- vzhodnem delu Terezija II., 
kala eksploatacija premoga na prevoz premoga pa bo potekal

Brigada rudarjev v Talnem skladu V/3 etaži - široko čelo v jami Hrastnik
Foto Jože Kirič

po GT v novi bunker Terezi
ja II.

V jami Hrastnik bo čelo dol
žine 50 m, ki bo opremljeno 
s SHP in odkopnim strojem, 
obratovalo okrog 160 dni.

V jami Trbovlje bo koncen
trirano odkopavanje v Zg. VII. 
polju, kjer bo 200 dni obrato
valo 60 m čelo z enako meha
nizacijo in SHP ter eno ročno.

V A + B polju bodo pričeli 
z eksploatacijo premogovih 
ostankov pri Posetje polju na 
v. 324, ki ga bodo na savskečn 
horizontu nakladali iz novega 
bunkerja A + B. Koncem leta 
bodo pričeli z odkopavanjem 
v Terezija II. polju viš. 180.

V Kotredežu bodo odkopa
vali premog na nižjih etažah, 
kjer bodo vsa čela opremljena 
s SHP in zato predvidevamo 
odkopno storitev 8 ton na de
lavnik, kar je za več kot 1 tono 
več, kot je bilo doseženo. V 
Kisovcu bodo odkopne prilike 
boljše in zato bodo tudi višje 
storitve.

Večina prog v premogu bo 
izdelanih s stroji F6-A. Storitve 
po posameznih rudnikih bodo 
večje in skupna rudniška bo 
vsaj za 0,3 ton višja od letoš
nje, ki znaša v 10 mesecih 2,84 
ton. V letu 1973 je znašala 2,69 
ton na delavnik, v letu 1972 pa 
2,57 ton na delavnik.

Za dosego načrtovane proiz
vodnje bo potrebna forsirana 
izdelava in terminsko dokon
čanje določenih objektov, ki 
so vezani na odkopavnaje v 
posameznih poljih.

Racionalizacija nekaterih 
tehnoloških posegov na sepa
raciji Trbovlje in skupnem 
prevozu, bo pozitivno vplivala 
na dvig rudniške storilnosti. 
Načrtovane proizvodnje za leto 
1975 ne bo lahko doseči, ker 
je »plan napet«. Z večjim so
delovanjem med TOZD in skup
nim načrtnim izkoriščanjem 
delavniških uslug ter večjo si
nergijo (sodelovanjem) in konč
no z večjo delovno disciplino 
in zavestjo vsakega zaposlene
ga pri ZPT, ga pa lahko tudi 
prekoračimo.
Peter Schneider, dipl. inž. rud.
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Izpolnjevanje delovnega načrta od 1. L do 15. XII. 1974

Proizvodnja premoga (ton)

TOZD načrto doseženo doseženo %
vano + —

Rudnik premoga 
Hrastnik 568.270 559.651 — 8.619 98,5
Rudnik premoga 
Trbovlje 641.932 647.493 + 5.561 100,9
Rudnik premoga 
Zagorje 327.580 319.310 — 8.270 97,5
SKUPAJ 1,537.782 1,526.454 — 11.328 99,3
RŠC 18.336 18.246 90 99,5
ZPT 1,556.118 1,544.700 — 11.418 99,3

Proizvodnja gradbenega materiala 
TOZD Rudnik premoga Hrastnik

letni načrt doseženo %
— betonarna (kos) 92.000 124.720 135,6
— kamnolom (m5) 24.000 14.176 59,1
TOZD GRAMAT
— opekarna (kos) 7,300.000 8,124.076 111,3
-— kamnolom (m3) 35.000 27.214 77,8
TOZD Rudnik premoga Zagorje
— kamnolom (m3) 162.000 160.122,5 98,8

Storitve, ostala proizvodnja
TOZD RGD (din) 52,500.000,00 63,228.112,05 120,4
TOZD Avtoprevoz »Zasavje«
Trbovlje (t/km) — 4,919.115 —
TOZD ESD (ure) 321.080 342.886 106,8

Erika Kavčič

Perspektive eksploatacije 
v jami Dol
V jami Dol je v odkopavanju 
strm do 10 m debel kvaliteten 
premogovni sloj, na smerni 
dolžini okrog 900 m.

Jama Dol je od pričetka ek
sploatacije, odprta krovninsko 
po dobro obstojnih hribinah 
(litavski apnenec, morska gli
na, apneni krovni lapor).

Z eksploatacijo se je pričelo 
na koti 588 pri površini in so

sedaj delovišča pod koto Sav
skega obzora (260) odprta s po
možnim vpadnikom do kote 
210.

Sedanja dnevna proizvodnja 
v jami Dol znaša 300 ton/dan 
pri odkop ni storitvi 13 ton na 
dan, jamski storitvi med 2,63 
do 3,07 ton/dan in obratni od 
2,29 do 2,87 ton/dan v posa
meznih mesecih.

Pomožni vpadnik med Sav
skim obzorom in koto 210 po
teka paralelno s slojem pod 
haklonom 18" po krovnem la
porju ter je edina transportna 
in zračilna zveza tako, da se 
delovišča na relativno večji 
dolžini zračijo posebej.

Pri odkopavanju etaž na ko
tah 230 in 220, se opaža v 
smernem hodniku, ki poteka 
po krovnem laporju in v 
katerem je sedanje provi- 
zorno polnišče vozičkov, pove
čan vpliv odkopavanja na jam
ske komunikacije. Ta vpliv je 
posebno povečan v lokalno tek
tonsko porušenih conah.

Da bi začasno zavarovali po
možno polnišče vozičkov pred 
vplivi odkopavanja, se predvi
deva v zapadnem delu (D po
lju) odkopavanje le na etažah 
na koti 250 in 240, medtem ko 
se bo v vzhodnem delu odkopa
valo do kote 190 s tem, da se 
bo pomožni vpadnik poglobilo 
do te kote.

Tako se predvideva preko ob
stoječega transportnega vpad
ni ka v letu 1975, še odkop
53.000 ton separiranega premo
ga v vzhodnem delu slojišča 
jame Dol, kar pomeni, da je po 
sedanjih transportnih zvezah 
možna eksploatacija do 1. 8. 
1975 pri dnevni proizvodnji 
300 ton/dan.

Da bi zagotovili kontinuiteto 
proizvodnje iz jame Dol, je bil 
v projektivnem oddelku sek
torja za tehnično pripravo, iz
delan dopolnilni rudarski pro
jekt eksploatacije premogov
nih rezerv med kotama 210 in 
100 ter ostankov premogovnih 
rezerv v D polju nad koto 210.

Po tem projektu se predvi
deva do kote 100, eksploataci
ja v več fazah, pri čemer bi se 
v L, II. in III. fazi odkopalo 
zaostale premogovne rezerve
77.000 ton separiranega premo
ga med koto 210 v D polju v le
tu 1975 in 1976, nakar bi se v 
IV. in V. fazi odkopavalo pre
mogovne rezerve ca. 600.000 
ton separiranega premoga med 
kotama 210 (delno pod koto 
190) in koto 100 v letih 1976 
do 1981 pri dnevni proizvodnji 
393 ton/dan.
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Po tem terminu se predvide
va v VI. fazi iz jamskih hodni
kov, predvidenih po tem pro
jektu še možnost odkopavanja 
ca. 160.000 ton separiranega 
premoga do kote + 40.

Po navedenem projektu se 
predvideva razdelitev slojišča 
v odkopna polja s smernimi 
dolžinami po 160 m. Na nave
denih razdaljah se predvideva 
tudi izgradnja etapnik sipk po 
neposredni krovnini ob sloju.

Predvideva se odkopavanje 
na enak način kot doslej v 
10 m visokih etažah.

Premogovne rezerve se bo 
odprlo z glavnim transportnim 
vpadnikom (17°), ki bo potekal 
iz obstoječega hodnika v litav- 
cu na Savskem obzoru po mor
ski glini paralelno s slojem na 
koto 100 ter bo služil za tran
sport nakopnine z gumijastim 
trakom na Savski obzor, kakor 
tudi za dovajanje svežega zra
ka. V podaljšku tega vpadnika 
bo na koti 100, ki je istoveten 
z VIL obzorom v jami Hrast
nik, smerni hodnik, na katere
ga se bodo navezali presipni 
jaški in etapni prekopi. Na ko
ti 100 pa bo izdelano tudi glav
no črpališče.

Za odvajanje izrabljenega 
zraka se predvideva iz Savske
ga obzora na koto 403, izgrad
nja novega zračilnega jaška po 
litavcu, ki bo nadomestil se

danji A zračilni jašek, ki po
teka po krovnem laporju nepo
sredno ob sloju.

Iz odkopnih polj se bo izrab
ljeni zrak odvajalo preko etap
nih prekopov in presipnih jaš
kov v smerni hodnik na koti 
200 in od tam po zračilno oskr
bovalnem vpadniku (17°) na 
Savski obzor k vznožju že ome
njenega zračilnega jaška.

Po tem oskrbovalnem zračil- 
nem vpadniku in omenjenih 
zračilnih zvezah, bo potekala 
oskrba odkopnih polj, pri če
mer predvidevamo po vpadni
ku transport opreme z vozički, 
po vertikalnem presipnem jaš
ku z Alimak dvigalno napravo 
in po etapnih in etažnih hodni
kih z monoraili.

Prav tako predvidevamo 
transport moštva po oskrbo
valno zračilnem jašku z žični
co — sedežnico in po presipnih 
jaških z že omenjeno Alimak 
dvigalno napravo.

Po časovnem načrtu eksplo
atacije bodo rezerve premoga, 
ki jih je možno odkopati pre
ko obstoječega vpadnika, od
kopane do 1. 8. 1975. Do tega 
roka je potrebno omogočiti ek
sploatacijo tako imenovanih 
ostankov premoga na področju 
D polja nad koto 210.

Ker do 1. 8. 1975 ne more bi
ti še izdelan glavni transport
ni vpadnik z bunkerjem in pol-

niščem, se bo uvedel za eksplo
atacijo teh rezerv transport 
premoga na Savski obzor z gu
mijastim trakom po etapnem 
prekopu na koti 200 in nato po 
zračilno oskrbovalnem vpad
niku iz kote 200 na koto 260 
(Savski obzor), kjer se bo na
kladalo premog v vozičke pre
ko pomožnega horizontalnega 
bunkerja (Hagelund).

Zračenje pri eksploataciji 
navedenih ostankov premoga 
nad koto 210, bo vezano na 
projektirani zračilni jašek po 
litavcu (270/403).

Za eksploatacijo rezerv nad 
koto 210 je potrebno izdelati 
do 1. 8. 1975: zračilni jašek 
med kotama 260 in 403, zračil
ni oskrbovalni vpadnik med 
kotama 260 in 210, prekop v 
sloj na koti 200, etapne sipke 
skupne dolžine 60 m in smerne 
odkopne hodnike, da bi zago
tovili neprekinjeno eksploata
cijo v jami Dol, vzporedno pa 
izvajati dela za odpiranje re
zerv do kote 100.

Po predračunu investicijskih 
vlaganj za odpiranje rezerv 
premoga v jami Dol, bo po
trebno v letih 1975 do 1977 za 
rudarske gradnje in elektro- 
s troj no opremo investirati 
35,000.000,00 din oziroma 40,13 
din/t, če upoštevamo še ek
sploatacijo do kote + 40.
Metod Malovrh, dipl. inž. rud.

TOZD RGD pri izgradnji zračilnih jaškov 
za cestni predor Gotthard v Švici
Temeljna organizacija združe
nega dela Rudarska gradbena 
dejavnost - TOZD RGD, gradi 
preko TOZD RUDIS, ventila
cijske objekte za cestni predor 
Gotthard. Predor, dolžine 
16.322 m, je v sestavu projekti
rane avto ceste Basel—Chiasso. 
Izgradnja predora poteka na 
nadmorski višini okrogel.100 m 
med mestom Airolo (Kanton 
Tessin) na jugu in mestom Go- 
schenen (Kanton URI) na seve

ru. Po načrtu izgradnje cestnih 
objektov, bodo najprej izdelali 
le en predor-cev s širino ce
stišča 7,80 m ter dve stranski 
pešpoti po 0,70 m. Za drugi 
predor-cev pa je v izgradnji 
le paralelni varnostni rov 
(6,50 m2), ki je oddaljen od pre- 
dorove cevi 30 m. Namen zgra
ditve varnostnega rova je, da v 
glavnem urede drenažo in ugo
tovijo nekompaktno cono v 
kamniti (granit, gnajs) ter do

vajanje svežega zraka v glavni 
predor (prečniki na vsakih 
250 m). Čelo delovišča varnost
nega rova je normalno več sto 
metrov pred čelom delovišča 
predora.

Zračenju predora Gotthard 
bodo služili 4 zračilni jaški in 
zračilni postaji pri obeh obho
dih v predor. Celotna dolžina 
predora pa bo razdeljena na 9 
ventilacijskih odsekov.
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Pogodbena dela za izgradnjo 
ventilacijskih objektov, je v 
okviru konzorcija prevzela švi
carska firma Murer.

TOZD RGD je v sodelovanju 
z nemško firmo Deilmann-Ha- 
niel, pričela najprej z izgrad
njo vertikalnega zračilnega ja
ška Guspisbach, globine 522 m. 
Izkopni profil jaška je bil 
7,90 m, svetli profil zunanje be
tonske obloge pa 7,20 m. Ustje 
jaška leži na nadmorski višini 
1.692 m. Rudarsko-gradbena de
la smo izvajali v 3 gradbenih 
sezonah, od maja do oktobra, 
skupno 18 mesecev. Povprečni 
napredki pri izkopu in perma- 
nizaciji zunanje betonske ob
loge so znašali 30 m/mes.

V letošnji gradbeni sezoni 
smo zgradili zunanjo betonsko 
oblogo (0 6,60 m), s predelno 
steno v sredini, za usmerjanje 
vstopnega in izstopnega zrač

nega toka. Permanizacij ska de
la z drsnim opažem, vključno 
s plastično izolacijo med be
tonskima oblogama, so trajala 
5 mesecev. Dosežen je bil pov
prečni mesečni napredek 122 m 
betonske obloge jaška. Grad
bena dela, vključno z nadzida
vo jaškov in priključki za ven
tilator, so končana.

Na gradbišču je bilo zaposle
nih 24 do 26 ljudi. Dela so po
tekala v treh izmenah.

Firma Murer nam je prepu
stila v letu 1972 samostojno 
izdelavo zračilnega jaška 
(76,20 %), Motto di Dentro. De
la smo izvajali s strojem Wirth 
TB-2-300, premera 3,00 m. Dol

p o s r 4 j s

žina nadkopa je znašala 896 
metrov.

Med gradnjo objekta od spo
daj navzgor, smo imeli izredne 
težave pri izkopu skozi manj

obstojne plasti gnajsa. Zaradi 
porušenih sten v izkopnem 
profilu, je bilo napredovanje s 
strojem onemogočeno, ker se 
oprijemalni elementi niso mog
li opreti v stene kamnine. Ob
stajala je tudi nevarnost pre
mika stroja navzdol. V takih 
primerih smo morali takoj po 
izkopu posameznih odstavkov, 
stroj pomakniti nazaj in od
stavke zavarovati z betonsko 
oblogo.

Nakopnine smo pri izkopu 
poševnih jaškov odvajali z de
lovišča gravitacijsko, s pomoč
jo pokritih pločevinastih drč. 
Za prevoz gradbenega materala 

>pa uporabljamo skip.
Strojni izkop poševnega jaš

ka je bil končan maja 1973. 
Povprečno smo izdelali 75 m 
jaška na mesec. Naj večji na
predek v obstojnem granitu pa 
je znašal 130 m/mes. Stalež za
poslenih na gradbišču je znašal 
od 10 do 12 ljudi. Dela so po
tekala v dveh izmenah. Razširi
tev zračilnega jaška Motto di 
Dentro s strojem Wirth, 0 6,00 
metrov od vrha navzdol in per
manizacij ska dela (svetli pre
mer 5,70 m), izvaja firma Mu
rer s svojo delovno ekipo.

V drugi polovici januarja 
1974, smo pričeli s strojnim iz
kopom poševnega jaška 
(79,80 %) Batzberg, 0 3,00 m, 
dolžne 515 m. Izkop jaška v 
trdnem granitu, vključno s pri
pravljalnimi in demontažnimi 
deli, smo opravili v osmih me
secih.

Povprečni mesečni napredek 
je znašal 110 m pri dvoizmen
skem obratovanju in staležu 
deset ljudi.

Z razširitvijo zračilnega jaš
ka s strojem Wirth na profil
6.00 m ter permaniziranjem no
tranje betonske obloge 
(0 5,95 m) s predelno steno, pa 
bomo nadaljevali prihodnje 
leto.

Vertikalni (navpični) zračil- 
ni jašek Hospental, globine
303.00 m, premera 5,60 m pa je 
v celoti izdelala firma Diel- 
mann-Haniel.

Drago Borišek, dipl. inž. rud.
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Prerez cestnega predora Gotthard v Švici, pri katerega izdelavi sodeluje 
tudi naša TOZD Rudarska gradbena dejavnost.
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Načrt varstva pri delu v letu 1975
Nov republiški temeljni zakon 
o varstvu pri delu, ki je pričel 
veljati 16. novembra letos, je 
postavil varstvu pri delu širše 
osnove ter povsem nov obseg 
in vsebino.

Določbe tega zakona obvezu
jejo delavce in njihove organi
zacije združenega dela, da v 
okviru zakonskih predpisov 
ustvarjajo takšno delovno oko
lje in življenjske razmere, s če
mer bo zagotovljena fizična in 
moralna popolnost delavca pri 
delu. V skladu s tako širokim 
pojmom varstva pri delu, pa to 
ne obsega več le nadzorstva 
nad izvajanjem predpisov, tem
več določa tudi nadzor nad iz
vajanjem zakona o medseboj
nih razmerjih v združenem 
delu.

Do katere meje sega intenzi
teta zakonskih določil pri ust
varjanju dovolj varnega delov
nega okolja, konkretizira 2. čl. 
zakona, ki smatra, da so varno 
delovno okolje in varne delov
ne razmere zagotovljene, če 
delavec ob normalni pazljivo
sti ter strokovni in delovni spo
sobnosti, lahko opravlja svoje 
delo, ne da bi pri tem prišlo do 
telesnih poškodb in zdravstve
nih okvar.

Da bi dosegli takšno varno 
delovno okolje, zavezuje zakon 
delavce v združenem delu, za 
izvajanje celokupnih ukrepov 
postopkov in opravil, med ka
terimi so v skladu z novo 
ustavno opredelitvijo položaja 
delovnega človeka v združenem 
delu, važne predvsem:

— obveznosti, ki določajo 
predpisovanje varstvenih ukre
pov in odstranjevanje vzrokov 
nasreč pri delu ter stalno spre
minjanje in dopolnjevanje teh 
ukrepov, vzporedno z razvo
jem delovnega procesa ali pri 
uvajanju novih tehnoloških po
stopkov (člen 8 TZVD) in ob
veznost, s katero je zadolžena 
organizacija združenega dela, 
ki mora zagotoviti, da je vsak 
delavec po programu teoretič
nega in praktičnega usposab

ljanja ob prvi in ob vsaki kas
nejši razporeditvi na delovno 
mesto oziroma delo, poučen o 
delovnih razmerah in nevarno
stih pri delu, o varstvenih 
ukrepih, o sredstvih in opremi 
za osebno varstvo pri delu ter 
o njihovi uporabi (člen 14 
TZVD).

Obveznosti iz novega zakona 
o varstvu pri delu, kakor tudi 
posebne razmere v naših ja
mah (delovnih mestih) in osta
li subjektivni faktorji naših 
delovnih ljudi, ki vplivajo na 
varno delo nas silijo, da varst
vu pri delu v prihodnjem letu, 
tj. v letu 1975, namenimo širši 
obseg in tudi primerno vsebi
no.

Med posebne razmere v naših 
premogovnikih vsekakor spada 
še vedno velika frekvenca me
njave delovne sile. Stalno me
njavanje zaposlenih, predvsem 
mlajših, na delovnih mestih, 
kjer je potrebna spretnost, 
izurjenost, precejšnja mera de
lovne. discipline, spoštovanje 
predpisov in navodil, so najče- 
šče glavne teme razprav pri 
ugotavljanju tako velikega šte
vila nesreč pri delu. Če na teh 
delovnih mestih ugotavljamo, 
da je nestalnost in zavoljo tega 
slaba izurjenost zaposlenih, 
glavni vzrok čestih delovnih 
nezgod, potem velja za ostale 
poškodbe ugotovitev, da je še 
vedno 70 °/° vseh nesreč pri de
lu zaradi nepoznavanja nevar
nosti ali zaradi neizvajanja 
predpisov o varstvu pri delu.

V letošnjem letu smo vložili 
velika sredstva v modernizaci
jo naših rudnikov, kjer so no
vi stroji in oprema, kakor tu
di sodobna tehnologija takore- 
koč preko noči spremenili na
čin in metode dela, v katere so 
se morali vključiti naši ljudje 
brez večjih strokovnih uspo
sabljanj. Na srečo ta dela niso 
terjala težjih poškodb, kar mo
ramo pripisati strožjemu teh
ničnemu nadzorovanju, saj 
imajo skoro vsa ta dela še ved
no uvajalni značaj. Prav zara
di tega pa smatramo, da ostaja

v pogledu strokovnega uspo
sabljanja v cilju efektne j šega 
dela in varnosti velika časovna 
vrzel, ki jo moramo čimpreje 
izravnati.

To bi bile na kratko osnove 
za predlog načrta varstva pri 
delu, ki ga bo predložila služ
ba varstva pri delu ZPT v ok
viru pristojnosti, ki jih ima po 
samoupravnem sporazumu.

A) Strokovno usposabljanje 
zaposlenih in preverjanje zna
nja

1. V.svrho strokovnega uspo
sabljanja skladno z uvedbo no
vih strojev, naprav in metod 
dela, bomo že v prvi polovici 
leta 1975, organizirali strokov
ne tečaje za vse profile zapo
slenih na vseh vrstah hidravlič
nega podporja in pri pridobi- 
valnih strojih. V dokaz znanja 
bodo vsi udeleženci polagali iz 
te vsebine dopolnilni izpit.

2. V prvi polovici leta bodo 
morali položiti predpisan izpit 
iz varstva pri delu tudi vsi na 
novo sprejeti delavci, ki so si
cer bili poučeni v času 14-dnev- 
nega uvajanja, niso pa še po
ložili izpita kot je to določeno 
v pravilniku (sporazumu) o 
varstvu pri delu.

Po sklepu predstavnikov rud
nikov Jugoslavije, da se z na
menom čimvečje pripravljeno
sti na hitre in učinkovite inter
vencije reševanja po istoimen
skem načrtu tak načrt izdela 
vsaj v obliki poenostavljenega 
rudarskega projekta, bo naše 
podjetje ta sklep izvedlo. V 
okviru teh načrtov bodo dolo
čene naloge in potrebno znanje 
tistih, ki bodo reševanje vodi
li in onih, katerim bo akcija 
reševanja namenjena. Vse vo
dilno osebje bo o reševanju po
lagalo poseben strokovni izpit 
(do 30. junija, kasneje enkrat 
letno oziroma po vsaki spre
membi situacije v jami).

B) Varnost v jamah glede ne
varnih plinov

3. Vsa čela oziroma odkopne 
etaže v metanskih jamah, bo
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mo opremili z aparati za per
manentno kontrolo metana. V 
ta namen bo potrebno nabaviti 
še 3 komade metanometrov 
AMT 2.

4. Vse ročne merilce metana, 
v vseh treh rudnikih, je treba 
tipizirati in nabaviti še 30 ko
madov interferometrov SI 2.

5. Za precizna merjenja oglji
kovega monoksida zaradi kon
trole in pravočasnega ukrepa
nja pri začetnih fazah jamskih 
ognjev, naj bi nabavili merilni 
aparat VRAS I.

Pri nabavi novih aparatov 
bo z dobaviteljem dogovorjeno 
za lasten servis.

C) Urejevanje delovnih pogo
jev

6. Obratovalna dovoljenja za 
odkopne etaže bodo izdana po 
pozitivnih rezultatih merjenj 
mikroklime. Če bodo rezultati 
odstopali od MDK, bomo za
poslene zaščitili s primernimi 
ukrepi ali zaščitnimi sredstvi.

D) Zdravstveno nadzorstvo
7. V letu 1975 bo potrebno iz

vršiti približno 3.100 občasnih 
zdravniških pregledov.

8. V okviru regionalnega raz
voja zdravstvenega varstva, 
predvsem pa nerešenih proble
mov v zvezi s specifičnimi obo

lenji pri zaposlenih v naših ja
mah (razne kožne bolezni, 
okvare hrbtenice, obolenja re
spiratornih organov in česti 
prehladi), občutimo potrebo po 
širši in intenzivnejši dejavno
sti zdravstvenega varstva, pred
vsem medicine dela. Rešitev ta
kega delovanja bi bila ustano
vitev obratnih ambulant, ki jih 
v svojem srednjeročnem raz
vojnem načrtu predlaga služba 
za medicino dela. Za uresniči
tev tega načrta bomo pripravi
li v letu 1975 potrebne osnove.

Emil Koline, dipl. inž. rud

Kako bo možno doseči povečanje proizvodnje 
premoga v podzemnfeksploataciji 
premogovnikov SFRJ?
□□□□□□□□□□□□□□□□□D

V TOZD Rudnik premoga Hrastnik, 
rekonstruirajo toplarno oziroma 
kotlarno. Postavili bodo tretji ko
tel. Pri delu so angažirali tudi se
daj že upokojena rudarja Antona 
Cmoka in Franca Flajsa.

Foto inž. Tone Bregant

□□□□□□□□□□□□□□□□□n

V vsem povojnem obdobju je 
-bil ekonomski razvoj SFRJ za
snovan predvsem na dinamič
nem razvoju industrije, kar je 
zahtevalo vse večjo porabo 
energije in zato tudi vse večja 
vlaganja v nove energetske 
zmogljivosti. Kljub temu pa je 
nastajal vse večji razkorak 
med porabo in proizvodnjo 
energije. Vsa predvidevanja 
kažejo, da se bo ta problem v 
obdobju do leta 1985 še bolj 
zaostril, če ne bomo pričeli ra
cionalno izkoriščati vseh raz
položljivih energetskih virov, 
ki so nam na razpolago na pod
ročju SFRJ, zlasti ob pojavu 
vedno večje energetske krize v 
svetu. Nujno bo moralo biti 
osvojeno načelo »lastne potre
be naj pokrije lastna proizvod
nja«.

porabnik
termoelektrarne
industrije
promet
ostali
SKUPAJ

Čeprav je v bližnji preteklo
sti premog pokrival naj večji 
del energetskih potreb (1950 — 
87,7%, 1965 —71,0,0/o), je v zad
njih letih njegova udeležba vse 
manjša (1973 — 49,2 °/o) zaradi 
prehoda na uporabo drugih 
energetskih virov, ki jih mora
mo skoraj v celoti uvažati.

Glede na to, da največji del 
skupnih bilančnih potencialnih 
rezerv energije v SFRJ pripada 
premogu (72,7 %), je priprav
ljen načrt, da bi tega čimbolj 
ekonomsko izkoristili s tem, 
da bi zgradili termoelektrarne, 
toplarne in kotlarne v bližini 
premogovnih bazenov.

Predvidene so naslednje ko
ličine porabe premoga po vr
stah porabnikov v 000 tonah:

1973 1975 1980
18,661 24,136 48,060
8,014 11,212 12,710
1,152 773 180
5,030 6,687 5,360

32,812 42,810 66,310
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Naj novejši podatki, zbrani 
po republiških in avtonomnih 
pokrajinah, za izdelavo načrta 
družbenega dogovora za osno
ve razvoja proizvodnje premo
ga nakazujejo, da predvidevajo 
za leto 1980 porabo premoga v 
termoelektrarnah celo v obse
gu okoli 62 milijonov ton, s či
mer bi bila povečana skupna 
poraba premoga na več kot 80 
milijonov ton. To povečanje bo

izrazito posebno v SR Makedo
niji in SR Črni gori, katere po
rabijo sedaj zelo male količine 
premoga.

Na podlagi tako zbranih 
predvidenih potreb, je izdelan 
razvojni program proizvodnje 
premoga v SFRJ, ki predvide
va za posamezne vrste premo
ga naslednje količine (v 000 to
nah) :

1973 1975 1980 1985
črni premog 576 560 500 500
rjavi premog 9,146 10,410 14,766 18,875
lignit 22,729 30,503 60,034 78,560
SKUPNO PREMOG 32,451 41,473 75,300 96,935

Od navedenih količin bo potrebno pridobiti naslednje količine z
jamsko eksploatacijo (v 000 tonah)

jamska 1973 1975 1980 1985
proizvodnja ton % ton % ton o/o ton 0/j
črni premog 576 100 560 100 500 100 500 100
rjavi premog 7,074 77 8,310 80 11,325 77 13,515 72
lignit 8,909 39 8,700 29 9,550 16 9,150 12
Skupaj
premog-jama 16,559 51 17,570 42 21,375 28 23,165 24

Kot je iz tabele razvidno, se 
bo procentualna udeležba jam
ske eksploatacije postopoma 
zmanjševala, vendar je to le na
videzno, saj odkopavamo v ja
mah kakovostnejše vrste pre
moga z višjo kalorično močjo 
in tudi kakovostnejše lignite. 
Če upoštevamo kalorično moč, 
ne bo znašala količina premo
ga, pridobljenega v jami 28 0/°, 
ampak 43,5 0/“, torej skoraj po
lovico, kar je potrebno posebej 
poudariti. To proizvodnjo v ja
mah premogovnikov SFRJ pa 
bo možno doseči le -z uvedbo 
sodobnega samohodnega hi
dravličnega podporja na širo- 
kočelnih odkopih in uvedbo 
ustreznih odkopnih strojev. Le 
sodobna kompleksna mehani
zacija nam lahko omogoči iz
polnitev načrta povečanih po
treb po premogu. Omogoča 
nam uvedbo tako horizontalne 
koncentracije z velikimi dnev
nimi napredki pri enotažni od- 
kopni metodi, kakor tudi ver
tikalne koncentracije pri dvo

etažni odkopni metodi, pri ka
teri se pridobiva premog izpod 
in nadkopnega dela.

Uvedba kompleksne mehani
zacije na širokočelnih odkopih, 
močno humanizira težko in na
porno fizično jamsko delo in 
nudi znatno večjo varnost pri 
delu. Kar pa je najpomembnej
še, edino tu bo lahko nadome
stila pomanjkanje rudarjev, 
ker bo z obstoječimi kadri 
omogočila doseči z višjimi 
storitvami večjo proizvodnjo.

Statistike kažejo, da je bilo 
v letu 1973 pri rjavih premogih 
pridobljeno okoli 90 0/° in pri 
lignitih 91 0/° premoga iz odko
pov. Ta ugotovitev daje še po
seben poudarek, da je nujno 
čimprej na odkopih uvesti 
kompleksno mehanizacijo, saj 
že sedaj rezultira 67,3 % proiz
vodnje iz širokočelnih odko
pov.

Že proizvodnjo premoga, ki 
ie predvidena za leto 1980, bi 
bilo potrebno po analizah, ki 
jih je izdelal Rudarski institut

v Beogradu po naročlu Zdru
ženja premogovnikov Jugosla
vije, opremiti s kompleksno 
mehanizacijo 19 širokočelnih 
odkopov s horizontalno kon
centracijo, pri povprečni dol
žini širokočelnih odkopov 80 
metrov. To število oziroma dol
žina širokočelnih odkopov pa 
zahteva za prvi primer nabavo 
1500 enot SHP in za drugi pri
mer 2300 enot SHP, skupaj to
rej 3800 enot SHP. Pri tem pa 
bi moral biti pri enoetažni od
kopni metodi dnevni napredek 
3,75 m/dan in pri dvoetažni 
2 m/dan.

Za količino 3800 enot SHP 
bi bila potrebna sredstva po 
cenah iz prve polovice leta 
1974, v višini preko 10 milijard 
500 milijonov novih dinarjev, 
pri čemer niso všteti stroški 
za nabavo odkopnih strojev, 
pripadajoči transporterji, za
menjava sedanjih transporter
jev zaradi povečanih proizvod
nih zmogljivosti, voznega par
ka, itd.
(Nadaljevanje v naslednji šte
vilki).

Adolf Jermol, dipl. inž. rud.

□□□□□□□□□□□□□□□□□D

MARŠAL TITO —
ČASTNI PREDSEDNIK 
SINDIKATOV

Josip Broz Tito, je bil na 7. 
kongresu Zveze sindikatov Ju
goslavije, dne 17. decembra 
1974 v Beogradu, soglasno ime
novan za častnega predsednika 
Zveze sindikatov Jugoslavije. 
Predlog so predhodno soglasno 
pripravili kongresi vseh repub
liških sindikatov.

□□□□□□□□□□□□□□□□□D
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Ekonomska politika v letu 1975 
— strategija združenega dela
Iz resolucije o skupni politiki 
družbenoekonomskega razvoja 
v letu 1975, katerega je predlo
žil zvezni izvršni svet zvezni 
skupščini, je razvidno med dru
gim tudi naslednje:

Težišče politike v nasled
njem letu mora biti usmerjeno 
po mnenju ZIS, na naslednja 
tri področja: na dosledno sa
moupravno preobrazbo gospo
darstva in družbe v skladu z 
ustavo in partijskimi sklepi 
(ne da bi čakali, da se konstitu
irajo na novih osnovah vsi ele
menti samoupravnega gospo
darskega sistema ter skupna 
dolgoročna in srednjeročna 
razvojna politika); na prepre
čevanju nadaljnje rešitve in 
krepitve inflacije (v tem okvi
ru poprečna stopnja splošne 
rasti cen ne sme preseči meja 
stopenj, doseženih lani, kar po
meni, bolj zadržano rast cen v 
prihodnjem letu); zagotoviti te
kočo zunanjo likvidnost, zmanj

šati deficit v plačilni bilanci 
in krepiti izvoz ter takšno poli
tiko zadolževanja v tujini, ki 
bo zagotavljala, da se od tod 
pridobljena sredstva usmerijo 
predvsem za razvoj proizvajal
nih sil in prestruktuiranje ju
goslovanskega gospodarstva.

Tem trem področjem bo 
moč največ pomagati z nada
ljevanjem spodbujanja dina
mičnega razvoja, vendar tudi z 
izboljšanjem strukture. Spre
menjene razmere v svetu ozi
roma nasploh v mednarodni 
menjavi, potrebe po večjem iz
vozu in manjšem uvozu terja
jo nadalje, da se domača pora
ba v celoti omeji na manjšo 
rast od rednega domačega 
družbenega proizvoda. Eden od 
kupcev za zagotovitev tega ci
lja je tudi nova usmeritev v po
litiki delitve dohodka. Predvi
den je ponovni prehod na pla
čano realizacijo, s čimer naj bi 
vplivali, da se poraba približa

mejam realno razpoložljivih 
sredstev, obenem pa tudi pove
čuje likvidnost gospodarstva. 
Seveda morajo družbeni dogo
vori in samoupravni sporazu
mi zagotoviti ustrezno politiko 
na področju pridobivanja de
litve dohodka ter razvoju de
litve po delu.

Kot posebej pomembno pod
ročje omenja obrazložitev ZIS 
sistem cen, ki je ena od naj
slabših točk v celotnem meha
nizmu tekoče politike. ZIS se 
zavzema, da se v naj večji mož
ni meri opusti administrativno 
določanje cen, da to poteka 
prek družbenih dogovorov med 
medsebojno povezanimi gru
pacijami združenega dela v re
produkcijskem procesu in da 
se ob vsem tem seveda odpro 
ter razrešijo še druga vpraša
nja, vključno z razvojno poli
tiko, izrabo zmogljivosti, nači
nom obnašanja v interni delit
vi in podobnimi vprašanji.

Podpis samoupravnega sporazuma
V petek, 22. novembra 1974, so 
predsedniki zborov delavcev, 
v dveh primerih pa njihovi na
mestniki vseh TOZD ZPT, pod
pisali dopolnjeni oziroma ne
koliko spremenjeni samouprav
ni sporazum, o združitvi TOZD 
v delovno organizacijo ZPT. 
Prvotni sporazum so predsed
niki zbora delavcev vseh TOZD 
pri ZPT podpisali 29. 12. 1973, 
sedanjega pa so podpisali ne
koliko dopolnjenega in uskla
jenega z ustavnimi določili ter 
zahtevami okrožnega gospo
darskega sodišča-registrskega 
sodišča.

Sporazum so podpisali za po
samezne TOZD:

— za TOZD Rudnik premoga 
Hrastnik ■=— Jože Urh;

— za TOZD Rudnik premoga 
Trbovlje — Franc Šipek;

— za TOZD Rudnik premoga 
Zagorje — Ivan Plahuta;

— za TOZD Separacijo Trbov
lje — Ivan Kobav;

— za TOZD Rudarska gradbe
na dejavnost Trbovlje — 
Anton Mrak;

— za TOZD Elektrostrojna de
lavnica Trbovlje — Stane 
Bratun;

— za TOZD Proizvodnja grad
benega materiala - GRA- 
MAT — Drago Cizej;

— za TOZD Avtopark Zasavje, 
Karel Robek (kot namest

nik predsednika Janeza Čer- 
nija);

— za TOZD Rudarski šolski 
center Zagorje — Jože 
Omahne (kot namestnik 
predsednika Franca Kra
vo gla).

Med spremembami, ki so 
vsebovane v sedaj podpisanem 
samoupravnem sporazumu o 
združitvi TOZD v delovno or
ganizacijo ZPT Trbovlje, so tu
di novi nazivi posameznih 
TOZD. Zaradi lažjega pregleda 
v razlikah med starim in no
vim nazivom TOZD, navajamo 
v informacijo vsem članom de
lovne skupnosti ZPT, oba na
ziva.
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Nazivi temeljnih organizacij 
združenega dela pri ZPT:
veljavni od 29. 12. 1973 
do 21. novembra 1974.
— TOZD Rudnik Hrastnik

— TOZD Rudnik Trbovlje

— TOZD Rudnik Zagorje

— TOZD Separacija in skupni 
prevoz Trbovlje

— TOZD Rudarsko gradbena 
dejavnost

— TOZD Elektrostrojna delav
nica

— TOZD Proizvodnja gradbe
nega materiala

— TOZD Avtopark

— TOZD Rudarski šolski cen
ter Zagorje

Novi nazivi vseh TOZD so 
stopili v veljavo takoj, tj. z 
dnevom podpisa novega samo
upravnega sporazuma o zdru
žitvi TOZD v delovno organiza
cijo ZPT.

Ostale pomembnejše spre
membe in dopolnitve predme t-

veljavni od 22. novembra 1974 
dalje

— TOZD Rudnik premoga
»Hrastnik«, Hrastnik

— TOZD Rudnik premoga
»Trbovlje«, Trbovlje

— TOZD rudnik premoga
»Zagorje«, Zagorje

— TOZD Separacija premoga 
Trbovlje, Trbovlje

— TOZD Rudarsko gradbena
dejavnost Trbovlje, Trbov
lje

— TOZD Elektrostrojne delav
nice Trbovlje, Trbovlje

— TOZD Proizvodnja gradbe
nega materiala »GRAMAT« 
Trbovlje

— TOZD Avtoprevoz »Zasav
je« Trbovlje

— TOZD Rudarski šolski cen
ter »Zagorje«, Zagorje

nega samoupravnega sporazu
ma o združitvi TOZD v delov
no organizacijo Zasavski pre
mogovniki Trbovlje, smo po
sredovali v vednost vsem čla
nom kolektiva z okrožnico št. 
121/74, z dne 26. novembra 
1974. V bistvu se te spremem

be nanašajo na spremembo 
imena TOZD, nekoliko je spre
menjen poslovni predmet ozi
roma predmet poslovanja, po
drobneje so navedena določila, 
katere pravne posle sklepa sa
mostojno posamezna TOZD in 
pod kakšnimi pogoji, nekoliko 
je spremenjena odgovornost 
TOZD za obveznosti, ki jih sa
mostojno sprejemajo druge 
TOZD, pri poglavju o samo
upravljanju je namesto dveh 
poglavij le eno poglavje. Ob
vezni rezervni sklad je dobil 
dodatno funkcijo dosedanjega 
solidarnostnega sklada, skup
ne strokovne službe vodijo lo
čeno knjigovodstvo za vse 
TOZD. Na novo je navedeno, 
katere TOZD imajo svoje last
ne žiro račune in kako se se
stavlja obračun prispevkov za 
družbo po posameznih TOZD. 
V primeru sanacije TOZD, ki 
posluje z izgubo, razpravlja o 
stanju tudi delavski svet ZPT. 
Poleg tega je še nekaj spre
memb, ki so več ali manj pra
vopisnega značaja oziroma teh
ničnega značaja in so posledi
ca določil nove ustave in zako
nov, ki so izšli v zvezi s spre
jeto ustavo.

Izvolili smo člane delegacij
Dne 5. decembra 1974 (v Hrast
niku in Trbovljah) in 6. de
cembra 1974 (v Zagorju), smo 
se člani delovnih skupnosti 
vseh TOZD in SSS udeležili vo
litev. Na volitvah smo izvolili 
člane delegacij v skupščine sa
moupravnih interesnih skup
nosti. Te skupščnie oz. in
teresne skupnosti so se po za
konu dolžne oblikovati najkas
neje do konca leta 1974. Dele
gati, ki smo jih izvolili v dele
gacije, bodo imeli mandat šti
ri leta.

Delegati, ki smo jih izvolili
5. oziroma 6. decembra v dele

gacije, bodo delegirani na se
stankih članov delegacij, po 
predhodni proučitvi gradiva, v 
naslednje samoupravne inte
resne skupnosti — SIS:

— samoupravna interesna 
skupnost za vzgojo in izobra
ževanje;

— samoupravna raziskovalna 
interesna skupnost;

— samoupravna zdravstvena 
interesna skupnost;

— samoupravna kulturna in
teresna skupnost;

— samoupravna interesna 
skupnost otroškega varstva;

— samoupravna interesna

skupnost socialnega skrbstva;
■— samoupravna interesna 

skupnost pokojninskega in in
validskega zavarovanja;

— samoupravna interesna 
skupnost zaposlovanja;

— samoupravna interesna 
stanovanjska skupnost;

— samoupravna telesnokul- 
turna interesna skupnost;

— samoupravna interesna 
skupnost usmerjenega izobra
ževanja.

Delegacije bodo pošiljale 
svoje delegate na skupščine na
štetih interesnih skupnosti. Za 
vse ostale interesne skupnosti
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pa bodo tvorili delegacijo de
lavski sveti v TOZD in SSS, če 
ne bo drugače določeno s sta
tuti in drugimi splošnimi akti.

Izpolnjene delegacije so se 
konstituirale okrog 20. de
cembra 1974. Izvolile so vodjo 
delegacije in njegovega namest
nika. Vodja bo skliceval seje 
delegacije, podpisoval poobla
stila delegatom, ki jih delegaci
ja pošilja na seje skupščine 
posamezne SIS, skrbel pa bo 
tudi zato, da bo delegacija stal

no povezana z organi upravlja
nja in s člani, ki so jo izvolili.

V primeru nadomestnih vo
litev, če nekdo umre, če bo od
šel iz TOZD ipd., bo treba opra
viti enak postopek kot za obi
čajne volitve. Po treh mesecih 
je namreč treba izvoliti nove
ga delegata. O tem vodi eviden
co pristojna služba v TOZD, 
ves postopek, tj. predkandida- 
cijski in kandidacijski, opravi
jo družbenopolitične organiza
cije, razpis nadomestnih voli

tev pa objavi delavski svet 
TOZD oziroma SSS.

V okviru ZPT je bilo organi
ziranih skupno 23 volišč. Volil- 
ci smo volili 245 kandidatov, 
od tega pa je bilo izvoljenih 
211. Skupno število volilnih u- 
pravičencev je bilo 4.327, voli
tev se je udeležilo 3.862 volil
nih upravičencev oziroma 
89,3 “/o. Neveljavnih glasovnic 
je bilo 125, število opravičeno 
odsotnih 355, neopravičeno od
sotnih pa 110. Naši sodelavci 
na gradbiščih TOZD RGD v 
inozemstvu tokrat niso volili, 
čeprav so imeli pravico. Bil je 
namreč zelo kratek rok.

Član kolektiva TOZD Avto- 
prevoz »Zasavje« Trbovlje, ki 
prebivajo oziroma delajo na 
območju Zagorja, tvorijo vsi 
skupaj lastno delegacijo, ker 
jih je manj kot 30. Prav tako 
ima TOZD RGD tri delegacije, 
in sicer za območje Hrastnika 
šteje delegacija 10 delegatov, 
za območje Trbovelj 10 in za 
območje Zagorje 10 delegatov. 
Enak primer je tudi v TOZD 
RŠC, ko šteje delegacija na 
področju Zagorja 10 članov, 
delegacija na področju Trbo
velj pa prav tako 10 članov.

Podrobnosti o poteku volitev 
in izvoljenih delegatih so bile 
objavljene v biltenu št. 26/74, 
z dne 7. decembra 1974.

T. L.

Dne 5. decembra 1974 so potekale tudi v naših TOZD in SSS, volitve čla
nov delegacij za skupščine samoupravnih interesnih skupnosti. Posnetek 
kaže volišče v upravnih prostorih TOZD Rudarska gradbena dejavnost v 
Trbovljah. Volilec Bruno Šmit pravkar voli. (Foto inž. Tone Bregant)

Aktivnost samoupravnih organov
POSLOVNI ODBOR ZPT

Dne 26. novembra 1974, je 
bila 4. seja poslovnega odbora 
ZPT. Na tej so razpravljali in 
sklepali o naslednjih zadevah:

— podrobno je odbor obrav
naval problematiko proizvod
nje premoga in problematiko 
proizvodnje in storitev drugih 
TOZD, za razdobje januar—ok
tober 1974. V tem razdobju, tj. 
v desetih mesecih, bi po delov
nem načrtu za letošnje leto 
morali proizvesti 1,478.000 ton,

dejansko pa je bilo nakopanih 
le 1,336.100 ton premoga; pod 
načrtom za to razdobje smo 
bili za 141.900 ton premoga. 
Posebno zaskrbljujoče je vpra
šanje nedoseganja predvidenih 
storitev — odkop ne, jamske, 
obratne in rudniške;

—- sklenil je, da morajo vse 
TOZD, predvsem še v osnovni 
dejavnosti, v začetku decemb
ra t.l. izvesti sestanke samo
upravnih organov in nadzorno- 
tehniškega osebja, zaradi iz

vedbe akcije za izboljšanje 
proizvodnih in finančnih rezul
tatov v decembru;

— sklenil je, da je treba vno
vič pregledati, kako izvajajo 
TOZD in SSS akcijske progra
me. Sprejeti je treba dodatne 
ukrepe za varčevanje z mate
rialom, poostriti disciplino, 
boljše izkoriščanje delovnega 
časa in povečanje storilnosti;

— služba varstva pri delu 
mora izvesti akcijo za čimprej
šnjo dokončanje oziroma pro
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učitev osnutka novega samo
upravnega sporazuma s pod
ročja varstva pri delu ter pred
ložiti delavskemu svetu ZPT v 
razglasitev. Ustrezen sklep je 
sprejel tudi v zvezi s pravočas
no izdelavo raznih projektov 
za objekte, ki so bistvenega 
pomena v proizvodnem proce
su;

— na znanje je sprejel poro
čilo o doseženih finančnih re
zultatih v času od 1. 1. do 31. 
10. 1974, ločeno po posameznih 
TOZD; pri tem je posebej ob
ravnaval finančne rezultate ti
stih TOZD, ki izkazujejo v tem 
razdobju izgubo (TOZD Rud
nik premoga Hrastnik, TOZD 
Rudnik premoga Zagorje, 
TOZD RŠC). Sicer pa je bil fi
nančni rezultat v oktobru t.l. 
nekoliko boljši, zato je bila po
krita izguba ZPT in so znašala 
sredstva za bruto sklade kon
cem oktobra za celotno delov
no organizacijo 173.000,00 din;

— sklenil je, da naj TOZD 
Separacija premoga Trbovlje, 
ponovno ovrednoti zaloge pra
hu TOZD Rudnik premoga 
Hrastnik, razliko pa vnese fi
nančni sektor v finančni obra
čun za poslovno leto 1974 kot 
dohodek;

— finančni in komercialni 
sektor sta dobila nalogo, da 
pospešeno izterjujeta zapadle 
terjatve za dobavljen premog 
in opeko ter pri investitorjih 
za izvedena dela s strani TOZD 
RGD;

— podrobno je obravnaval 
sklep delavskega sveta TOZD 
avtopark, o zvišanju prevoznih 
tarif za prevoz deputatnega 
premoga članom kolektiva 
ZPT, s 1. 12. 1974. Nove tarife 
temelje na temeljiti kalkula
ciji stroškov. Poslovni odbor 
je ugotovil, da je delavski svet 
te TOZD pristojen samostojno 
odločati o cenah za storitve, ki 
ne posegajo v poslovanje dru
gih TOZD;

— imenoval je na temelju 
ustreznih predpisov, komisijo 
za popis osnovnih sredstev, 
sredstev sklada skupne porabe 
in drobnega inventarja, za po
slovno leto 1974;

— trem sodelavcem SSS je 
odobril enodnevno službeno

potovanje v Avstrijo, zaradi 
konsultacije in pridobitve do
kumentacije za črpališče v ja
mi Ojstro II.;

— pri reševanju vlog je eno 
rešil ugodno, eno pa zavrnil;

— obravnaval je predlog sve
ta ZK ZPT, da naj bi uvedli 
oziroma razširili obstoječi od
delek za nagrajevanje v SSS, 
da bi z rezultati dela tega raz
širjenega oddelka, prispevali k 
dosledne j šemu uvel j avl j an j u
sistema delitve po delu; kad
rovski sektor je dobil nalogo, 
da prouči možnost za pridobi
tev ustreznih kadrov iz TOZD 
in SSS za ta oddelek.

SEJA AKTIVA
Dne 22. novembra 1974, je 

potekala seja aktiva ZPT. Ude
ležili so se je direktorji TOZD, 
predsedniki osnovnih organiza
cij sindikata, sekretarji osnov
nih organizacij ZK iz vseh 
TOZD in SSS, predsednik KO- 
SIRE ZPT, predsednik sveta 
ZK ZPT, predsednik delavske
ga sveta ZPT, generalni direk
tor ZPT. Na seji so obravnava
li izvajanje akcijskega progra
ma, izvajanje delovnega načr
ta, finančno stanje delovne or
ganizacije, vplive nelikvidnosti 
na finančno stanje delovne or
ganizacije, vplive nelikvidnosti 
na finančno poslovanje, pove
čanje dolgov, najemanje krat
koročnih posojil za izplačeva
nje osebnih dohodkov in po
dobno.

ODBOR ZA DRUŽBENI 
STANDARD ZPT

Dne 6. decembra 1974, je bi
la 8. seja odbora za družbeni 
standard ZPT. Na njej so ob
ravnavali in sklepali o nasled
njih zadevah:

— člani odbora so bili se
znanjeni s poslovanjem počit
niških domov v letošnjem letu 
in o popisu osnovnih sredstev 
ter inventarja in o zalogah ži
vil in pijač v počitniških do
movih ZPT;

— sklenil je, da je treba av
to kombi, ki je v osnovnih 
sredstvih počitniških domov, 
preko zime temeljito popraviti;

— ves drobni inventar, ki ga 
bodo potrebovali počitniški 
domovi v naslednji sezoni, je 
treba nabaviti že v začetku pri
hodnjega leta;

— določena stališča je spre
jel tudi do pravic osebja, zapo
slenega v počitniških domovih, 
ki izvirajo iz raznih splošnih 
aktov in sklepov samouprav
nih organov ter o takojšnjem 
pričetku priprav v počitniških 
domovih na naslednjo letoval- 
no sezono ter o delovnih nalo
gah, ki jih ima upravnik počit
niškega doma na Rabu. To de
lo bo opravila posebna komi
sija;

— nadalje je sprejel stališče 
da naj bi sredstva, ki so bila 
predvidena za razširitev zmog
ljivosti na Rabu, do nadaljnje
ga rezervirali za sofinanciranje 
počitniškega doma v Novigra- 
du, ki ga gradi Počitniška 
skupnost Hrastnik. Član te 
skupnosti je tudi naša delovna 
organizacija;

— nadalje je sklenil, da je 
treba za letovanje v letovalnih 
prikolicah v Novigradu, izdela
ti realnejšo kalkulacijo stroš
kov.

V drugem delu seje so sode
lovali tudi predstavniki sveta 
TOZD in SSS s področja Trbo
velj. Obravnavali so odkup 18 
stanovanj v novi stanovanjski 
stolpnici, ki jo gradi Stano
vanjsko podjetje za potrebe 
kupcev, tj. delovnih organiza
cij, na Trgu revolucije. Svet 
TOZD in SSS, kakor tudi čla
ni odbora za družbeni stan
dard ZPT, so sprejeli predlog o 
razdelitvi razpoložljivega števi
la stanovanj, glede na finanč
no zmogljivost posameznih 
TOZD.

T. L.

SEMINAR O OBVEŠČANJU
Republiški svet Zveze sindika
tov Slovenije, je organiziral v 
času od 25. do 29. novembra 
1974, seminar o obveščanju v 
sindikalni organizaciji. Potekal 
je v Piranu, udeležila pa sta se 
ga s področja TOZD ZPT v Tr
bovljah Marjan Vidmar in Ivo 
Škrinar, oba iz TOZD ESD.
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9. kongres zveze socialistične mladine Jugoslavije
V Beogradu, je bil v veliki dvo
rani Doma sindikatov, od 21. 
do 23. novembra 1974, 9. kon
gres ZSMJ. Zasedanje je odprl 
Vladimir Maksimovič, predsed
nik konference Zveze mladine 
Jugoslavije. Njegov pozdrav 
tovarišu Titu je bil spremljan z 
burnim in prisrčnim aplavzom 
okrog 1500 prisotnih, kot tudi 
pozdrav ostalim gostom. Med 
njimi so bili Petar Stambolič, 
Kiro Gligorov, Stane Dolanc, 
Mika Spil jak, D jemal Bijedič, 
Nikola Ljubičič in ostali.

Nato je na govorniški oder 
stopil prav gotovo vsem naj- 
dražji gost, tovariš Tito, ki je 
zaželel mnogo uspehov pri de
lu kongresa ter pozdravil pre
ko delegatov vso mladino Ju
goslavije. Med drugim je tova
riš Tito dejal, da so mladi že v 
NOB pokazali svojo revoluci
onarnost in da moramo biti 
ravno mladi tudi v teh po
membnih trenutkih v prvih vr
stah pri graditvi našega druž
benopolitičnega sistema. Po
udaril je, da se že vidi nek na
predek v delovanju mladinske 
organizacije po X. kongresu 
ZKJ in da se še mnogo priča
kuje od mladine, čeprav smo 
jo že začeli nekako zapostav
ljati, in nismo imeli pravih od
nosov do izobraževanja mladih.

Po krajšem premoru je imel 
referat o aktualnih nalogah 
ZSMJ v borbi za nadaljnjo iz
gradnjo socialistične samo
upravne družbe, predsednik 
odbora za pripravo 9. kongresa 
ZSMJ, Azem Vlasi.

Popoldan je kongres nadalje
val delo. V tem delu plenarne
ga zasedanja je bilo petnajst 
diskusij, ki so se nanašale na 
razna področja delovanja ZSM.

Drugi dan je kongres delal v 
petih komisijah: komisiji za 
politično organiziranost in sta
tut, komisiji za izobraževanje 
in kulturo, komisiji za družbe
no aktivnost mladine, komisiji 
za medsebojne odnose in v ko
misiji za družbenoekonomske 
odnose in stanje na vasi, v ka
teri sem tudi jaz sodeloval. Za

radi velikega števila prijavlje
nih razpravljalcev, je bil čas 
za diskutiranje omejen le na 
pet minut, tako da sem moral 
svoj referat med kratkim od
morom skrajšati skoraj za po
lovico. Upam, da sem ga skraj
šal tako, ne da bi kaj bistve
nega izpustil. Koliko sem v 
tem uspel pa presodite sami. 
Skrajšana razprava je imela 
naslednjo vsebino:

Veliko govorimo o energet
ski krizi ter o njenih posledi
cah, tako v svetu kot tudi pri 
nas doma. Tudi mladi v rudar
stvu se zavedamo te situacije 
in po svojih močeh skušamo 
prispevati k ublažitvi te krize. 
Seveda pa naša prizadevanja 
ne bodo obrodila sadov, če ne 
bomo z načrtno gospodarsko 
politiko reševali problematiko 
premogovništva, oziroma ru
darstva.

Če pogledamo starostno 
strukturo rudarjev vidimo, da 
se le-ta giblje okrog 40 let. Pri
liv mlajših v rudarski poklic 
je majhen. Vzrok za to mora
mo iskati v tem, da je delavec 
za delo, kjer je še vedno veliko 
fizičnega težkega dela, poleg 
nejasnih perspektiv, še slabo 
nagrajen.

Kljub nekaterim ugodnostim 
v zadnjem času, je fluktuacija 
delovne sile izredno velika. To 
seveda negativno vpliva na do
seganje proizvodnih načrtov, 
saj rabimo v rudarstvu delav
ca, ki je za to delo ustrezno 
usposobljen.

Z vso resnostjo ugotavljamo, 
da je interes za vpis na fakul
teto za rudarstvo iz leta v leto 
manjši, pa tudi pogoji za štu
dij na tej fakulteti so težki, 
šudij pa dolg. Mladega vajenca 
za rudarski poklic sicer dobi
mo, vendar pa se ta po konča
nem šolanju preusmeri v drug 
poklic.

Zaskrbljujoče pa je tudi dej
stvo, da se je v rudarstvo po 
odslužen ju vojaškega roka, vr
nilo prejšnja leta 50—60 % ru
darjev, leta 1973 pa le še 47 0/°.

Ta podatek nam kaže, da se 
bomo morali na tem področju 
angažirati, če bomo hoteli, da 
se bo mlad rudar vrnil po od
služen ju vojaškega roka na 
svoje delovno mesto.

Rudniki so nizko akumula- 
lativni in je problem zagotovi
ti sredstva za raziskave. Brez 
le-teh pa ni zagotovljena per
spektivna proizvodnja, kar da
je negotovost zaposlitve delav
cem.

Težak gospodarski položaj 
pa se kaže predvsem v stan
dardu naših rudarjev. Če pri
merjamo povprečne osebne do
hodke rudarjev z delavci zapo
slenimi v industriji, vidimo, da 
je bil povprečni osebni doho
dek v industriji 2.456,00 din in 
v rudarstvu 2.640,00 din. Oseb
ni dohodek rudarjev je bil to
rej višji le za 10,7 0/°. Takšen 
način nagrajevanja pa ni sti
mulativen, če pogledamo na 
kakšnem delovnem mestu de
la rudar.

Približno 10 0/° vseh zaposle
nih, pretežno mladih, govorim 
konkretno za ZPT, nima stano
vanj, oziroma le-ta niso pri
merna za bivanje. Kljub večje
mu oblikovanju sredstev sta
novanjskega sklada iz 6 0/° na 
9 °/° in dodeljevanju stanovanj 
iz solidarnostnega sklada, ne 
bomo mogli v doglednem času 
zagotoviti vsem ustreznih sta
novanj .

Zaradi tega se vprašujemo, 
ali bomo zmožni kljub drugim 
manjšim ugodnostim še zadr
žati delovno silo v naših de
lovnih organizacijah.

Zavedamo se, da osebni do
hodki in stanovanja niso do
volj za ureditev standarda, to
da sredstva skupne porabe so 
premajhna, da bi z njimi de
lavcem zagotovili vsaj primer
no rekreacijo v prostem času 
ter letovanja v ustreznih počit
niških domovih, kjer bi si de
lavci pridobili novih moči, da 
bodo sposobni proizvajati več, 
da bo produktivnost večja ter 
da bodo resnično oblikovali ta
ke samoupravne odnose, v ka
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terih bodo samoupravljali z de
lom in sadovi svojega dela.

Reševanje teh problemov pa 
vidimo v naslednjem:

— odločno moramo nadalje
vati s prizadevanji v nadalj
njih integracijskih procesih;

— za uspešno modernizacijo 
rudarstva predlagamo sprosti
tev carin, vsaj za stroje, kate
rih v Jugoslaviji ne proizvaja
mo ter valorizacijo kreditov za 
modernizacijo;

— potrebno je zagotoviti del 
sredstev iz republiških rezerv
nih skladov za raziskave;

— zagotoviti je potrebno, da 
bo postal poklic rudarja spet 
privlačen, to pa bomo dosegli 
z zvišanjem družbenega stan
darda rudarja, z urejenimi po
goji študija na rudarskih fa

kultetah, zanesljivo perspekti
vo za celotno delovno dobo in 
zagotovljenim 42-urnim delov
nim tednom.

Za odpravo vseh problemov 
se bomo angažirali vsi mladi, 
vsi rudarji, vendar se bodo bi
stveni rezultati pokazali le ob 
solidarni pomoči družbene 
skupnosti. Mladi smo priprav
ljeni delati in če bodo proble
mi pravočasno rešeni, nas bo 
več, več bo energije in hitrejši 
bo razvoj naše družbe.

Drugi dan je bil za vse dele
gate tudi najbolj naporen zara
di tega, ker smo delali od 9. 
ure zjutraj pa do 20. ure zve
čer, s kratkim premorom za 
kosilo. Skoraj vsak tretji dele
gat v naši komisiji je bil pri
pravljen za razpravo tako, da 
kljub intenzivnemu delu vsi, ki

so želeli, niso mogli stopiti na 
govorniški oder.

Zadnji dan je bilo zopet ple
narno zasedanje. Kongres je 
sprejel poročilo komisij, ki so 
delovale prejšnji dan in s po
pravki sprejel tudi statut 
ZSMJ pri nadaljnjem razvoju 
socialistične samoupravne 
družbe ter resolucije o medna
rodni aktivnosti in sodelova
nju ZSMJ.

Konstituirala se je konferen
ca ZSMJ in predsedstvo konfe- 
recne ZSMJ. Izvolili smo pred
sednika ZSMJ — Azem Vlasi 
in sekretarja ZSMJ — Matko 
Topalovič. Z zaključnim govo
rom novoizvoljenega predsed
nika ZSMJ, pa je kongres kon
čal svoje delo.

Peter Kolander

Na kongresu jugoslovanskih sindikatov
Na 7. kongresu Zveze sindi

katov Jugoslavije, ki je bil v 
dneh od 17. do 20. decembra 
1974, je spregovoril tudi naš 
delegat Tone Šum. Govoril je 
o splošni problematiki osebne
ga in družbenega standarda 
zaposlenih v slovenskih premo
govnikih. Njegova razprava se 
je glasila:

Tovarišice, tovariši delegati:
Kot delegat slovenskih ru

darjev, bi želel v svoji razpravi 
informirati delegate tega kon
gresa o nekaterih problemih, 
ki so prisotni v premogovni
kih Slovenije, ob tem pa pred
lagati nekaj zaključkov, ki naj 
bi prispevali k hitrejšemu re
ševanju problematike rudarjev, 
ki je nujno povezana tudi z 
delom in odgovornostjo sindi
kata.

Zavedam se, da je o proble
mih rudarstva bilo že veliko 
razprav in predlogov na repub
liških kot tudi na zveznih or
ganih, vendar do danes še ni 
ustreznih rešitev, zato je nuj
no, da spregovorimo o tem tu
di na 7. kongresu Zveze sindi

katov Jugoslavije in zahtevamo - 
hitro in dokončno rešitev.

Stanje v premogovništvu 
Slovenije še zdaleč ni zadovo
ljivo in je bolj kritično kot ga 
običajno ocenjujemo. Posledi
ca takega stanja je do nedav
nega vodena politika do last
nih energetskih virov, saj je 
usmeritev v razširitev in pove
čanje proizvodnje premoga od
klon od zasnov nadaljnje usme
ritve gospodarskega razvoj a- 
tako v republiki Sloveniji, kot 
v Jugoslaviji. Iz teh razlogov 
je v tem razdobju vsaj v Slo
veniji, prenehanje vlaganja 
družbenih sredstev v razvoj in 
modernizacijo premogovništva. 
Eksploatacija premoga, pred
vsem pa še jamska v velikih 
globinah, ob določenih oziro
ma predpisanih enotnih cenah, 
pogojuje nizko akumulativno 
proizvodnjo, če o akumulaciji 
sploh lahko govorimo, ki ne 
omogoča lastnih vlaganj v hi
trejši razvoj proizvodnje, mo
dernizacijo in s tem povečanje 
produktivnosti dela. Takšno 
stanje je seveda moralo nujno

privesti premogovnike, da za
ostajajo tako v opremljenosti, 
kakor tudi produktivnosti, raz
voju osebnega in družbenega 
standarda in krepitve lastne re
produktivne sposobnosti. Po
sledice tega pa se odražajo tu
di v:

1. nizkem dohodku in ostan
ku dohodka;

2. neustreznih osebnih do
hodkih in drugih prejemkih za 
težko in nevarno delo;

3. premajhnem vlaganju v 
družbeni stnadard zaposlenih 
in v razvoj splošnega standar
da krajev, kjer rudarji živijo;

4. močni fluktuaciji zaposle
nih vseh profilov v druge de
javnosti pa tudi v tujino — 
prišlo je celo do odpuščanja 
delavcev;

5. nezainteresiranosti za štu
dij na rudarskih poklicnih, 
srednjih in visokih šolah;

6. sledila je tudi usmeritev v 
zapiranje tako imenovanih ne
rentabilnih premogovnikov, ki 
bi ob ustrezni politiki cen in 
pravočasni družbeni interven
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ciji, lahko danes mnogo pri
spevali v premagovanju oskrbe 
z energetskimi viri;

7. preorientaciji kovinsko 
predelovalne industrije, ki je 
izdelovala rudarsko opremo in 
je glede na neperspektivnost 
premogovništva začela zmog
ljivosti preusmerjati v druge 
dejavnosti.

Te ugotovitve imajo sicer ne
koliko zgodovinsko obeležje, 
na katere pa smo v premogov
ništvu stalno opozarjali. Pri 
tem smo vedno zagovarjali trd
nejše osnove planiranja, ker 
smo se zavedali, da prodaja 
energetskih virov ne prenese 
čistih tržnih odnosov.

In kakšno je stanje danes?
Ugotovimo lahko, da je 

usmeritev tako zveznega kot re
publiškega gospodarskega na
črta, mnogo bolj jasna in opre
deljena. Temu ustrezno pa ni 
usmerjena politika cen in an
gažiranja združenih sredstev, 
ki bi omogočila hitrejši razvoj 
zaostalih zmogljivosti, moder
nizacije proizvodnje in upora
bo sodobne opreme v proizvod
nji premoga.

Nadaljnji problem je, kako 
ob sedanjih potrebah in zahte
vah po premogu uveljaviti v 
premogovnikih 42-urni delovni 
teden, ki v premogovnikih Slo
venije sploh ni realiziran in 
kakšno stališče naj zavzame 
sindikat do tega vprašanja? 
Prej našteti problemi so nam
reč povzročili, da ni mogoče 
ustvariti zadovoljivo proizvod

njo za kritje potreb po premo
gu v 42-urnem delovnem tednu. 
Ali je možno ob takšnem sta
nju in stališču družbenih orga
nov po povečanju proizvodnje 
premoga zaradi potreb, da sin
dikati vztrajamo na izvajanju 
42-urnega delovnega tedna?

Če je naše stališče takšno, da 
moramo zagotoviti sedanjim 
potrebam ustrezno količino 
premoga, ne glede na izvajanje 
42-urnega delovnega tedna, po
tem je nujno, da spregovorimo 
tudi o cenah premoga, proizve
denega v podaljšanem delov
nem času. Menimo, da se pro
izvodnja premoga, pridobljene
ga ob takih pogojih, ne more 
vrednotiti po cenah, ki veljajo 
za proizvodnjo, doseženo v red
nem delovnem času.

Prav tako menimo, da se v 
splošnem cene energetskih vi
rov pri nas ne vrednoti ustrez
no njihovi vlogi, v celotnem ob
likovanju družbenega proizvo
da. Zato bi morali zvezni orga
ni, ki vodijo politiko cen, imeti 
drugačen odnos do oblikova
nja cen energetskim virom in 
tako omogočiti tem dejavno
stim enakopravne pogoje za 
oblikovanje dohodka; v koli
kor ni zaradi celotne ekonom
ske politike mogoče uveljaviti 
tržne odnose v energetiki, pa 
je zagotovili določeno kompen
zacijo kot nadomestilo za višje 
stroške proizvodnje. Menimo 
tudi, da je treba politiko dolo
čanja cen vsem energetskim vi
rom, prenesti v pristojnost re
publik.

SINDIKALNA LISTA 1975
Znano nam je, da smo v letu 
1974 sprejeli sindikalno listo in 
to kot skupen dogovor organi
zacij sindikatov in Zveze sin
dikatov Slovenije. Članstvo je 
namreč večkrat zahtevalo in 
slednjič le pozdravilo dogovor 
o vprašanjih, ki jih sindikalna 
lista ureja. Praviloma ta vpra
šanja niso materialno pomemb

na, so pa pomembna s stališča 
odnosov med delavci, ker nji
hova višina ni v neposredni od
visnosti od obsega in kakovo
sti dela. Zato so tudi delavci 
odklanjali nerazumljive razlike 
od podjetja do podjetja, od pa
noge do panoge.

V prvih mesecih uveljavlja
nja sindikalne liste, so nasta

Da bi ustrezno potrebam po 
premogu, uspešnejše razreše
vali nakazano problematiko, 
predlagamo:

1. usmeriti je politiko kredi
tiranja razvoja proizvodnje in 
modernizacije tako kot je pro
gramirana v prioriteti srednje
ročnega in dolgoročnega razvo
ja energetike, pri čemer je kre
ditne pogoje prilagoditi aku
mulativni sposobnosti premo
govništva (dolgoročni krediti 
in nizka obrestna mera);

2. odpraviti je carinske da
jatve na uvoz opreme in rezer
vnih delov, ki se ne proizvaja
jo v Jugoslaviji;

3. zagotoviti je potrebno de
vizna sredstva za uvoz rudar
ske opreme, saj nam je znano, 
da zaradi energetske stiske 
le-to ne smemo izvažati in si 
tako zagotoviti lastna devizna 
sredstva;

1 4. voditi je tako politiko cen, 
ki bo omogočala tudi premo
govnikom normalno pridobiva
nje dohodka, iz katerega bo 
mogoče rudarje ustrezno na
grajevati in zagotoviti ustrezen 
družbeni in splošni standard.

Iz predlaganih rešitev je raz
vidno, da rudarji od družbene 
skupnosti ne iščemo nič dru
gega kot vrednotenje našega 
dela, tako kot ga vrednoti naša 
družba v drugih dejavnostih.

Mi ne želimo nobenih privi
legijev, ampak le spoštovanje 
principov, ki jih je osvojila na
ša socialistična samoupravna 
družba.

jali tudi odpori v nekaterih de
lovnih organizacijah ali pano
gah, zlasti tam, kjer so bile do
tedanje pravice višje, to pa za
voljo boljšega finančnega po
ložaja, na podlagi katerega so 
si privoščili večje bonitete kot 
jih sindikalna lista predvideva. 
Danes teh problemov praktič
no ni več. Usklajenost teh vpra-
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sanj omogoča vsem sindikal
nim organizacijam, da se v ve
liko večji meri usmerijo v pri
zadevanja za dvig produktivno
sti, v izgrajevanje spodbudnih 
sistemov delitve po delu in še 
v druge sindikalne probleme, 
kot na primer aktivnost osnov
nih organizacij sindikata, itd.

Tako tudi daje predsedstvo 
republiškega sveta Zveze sindi
katov Slovenije v javno razpra
vo sindikalno listo za leto 1975. 
Iz te liste je razvidno, da ne 
gre za večje spremembe, pač 
pa so spremenjene tiste točke, 
kjer zaradi spremenjenih stro
škov dosedanja višina ne ustre
za. Razen tega je v osnutku 
»Sindikalne liste 1975« prišlo 
do nekaterih manjših spre
memb, na katere so vplivale 
dosedanje pobude iz osnovnih 
organizacij sindikata ali pod
pisnic samoupravnih sporazu
mov. Nove ali bolj spremenje
ne so le tiste točke, ki obrav
navajo najvišje osebne dohod
ke, minulo delo in regres za 
prehrano med delom.

Če na kratko povzamemo 
uvodne določbe sindikalne liste 
1975, vidimo, da predstavlja 
ta lista skupen dogovor orga
nizacij in organov sindikatov 
in Zveze sindikatov Slovenije.

Povzeta so vprašanja, za ka
tera je potrebno doseči uskla
jeno urejanje v vseh ustreznih 
samoupravnih sporazumih, in
ternih aktih temeljnih in dru
gih organizacij združenega dela 
ter dogovorih.

V ustavi je izrecno poudar
jena vloga in družbena odgo
vornost sindikalnih organizacij, 
zlasti v sistemu samoupravne
ga sporazumevanja in družbe
nega dogovarjanja, ki zadevajo 
in urejajo odnose delavcev v 
samoupravnem sistemu. Skla
dno s takšno ustavno oprede
litvijo vloge sindikatov, je po
trebno doseči naj večjo možno 
stopnjo usklajenosti v stališčih, 
ki jih bomo zastopali na vseh 
ravneh svoje organiziranosti in 
pri urejanju teh odnosov, bo
disi v internih aktih temeljnih 
in drugih organizacij združene
ga dela, ali v samoupravnih 
sporazumih in družbenih do

govorih oziroma v zakonodaji 
iz tega področja. V tem smislu 
tudi sindikalna lista obvezuje 
vse člane sindikata in sindikal
ne organzacije ter organe sin
dikatov in Zveze sindikatov, 
da se za uresničitev določil 
sindikalne liste zavzemajo in 
jo uveljavljajo.

Določbe, ki jih vsebuje sin
dikalna lista so obvezne za ude
ležence samoupravnih spora
zumov šele, ko bodo z zavze
manjem sindikalnih organiza
cij in drugih udeležencev sa
moupravnih sporazumov spre
jete. Določbe bodo postale se
stavni del teh samoupravnih 
sporazumov in družbenih do
govorov o merilih za razpore
janje dohodka in delitev oseb
nih dohodkov. Če teh določb 
ne bomo spoštovali, bomo iz
vajali sankcije kot jih določa 
samoupravni sporazum. Zlasti 
osnovne organizacije sindikata 
so dolžne s svojo aktivnostjo 
dosledno spoštovati določila 
sindikalne liste.

Spremembe v družbenoeko
nomskem sistemu se nujno 
odražajo tudi v sindikalni listi. 
Zaradi tega so v nekaterih 
točkah skladno s prehodom na 
bruto osebne dohodke, števil
ke preračunane tako, da doda
tek ostane nespremenjen.

Pomembno dopolnitev sindi
kalne liste predstavlja stališče 
o uresničevanju pravic iz mi
nulega dela. Doslej je bilo v 
praksi več poskusov za uresni- 
čevajne tega načela nagrajeva
nja, toda večinoma so bili za
snovani na delovni dobi. Prav 
zaradi nujnosti, da pospešimo 
proces celovitega pristopa k 
nagrajevanju po minulem delu, 
vsebuje sindikalna lista osnov
na načela, na katerih je potreb
no v praksi interne delitve kon
kretne rešitve. Sindikalna lista 
tudi ni statičen dokument. Ko 
se bo pokazala potreba, da jo 
je treba dopolnjevati, jo bomo 
dopolnjevali po enakem po
stopku, kot smo jo sprejemali.

Prav tako pa jo bo potrebno 
vsako leto valorizirati, če se bo 
pokazalo na koncu leta, da so 
se življenjski stroški povišali. 
Sindikalna lista je pisana v 
preprostem jeziku, tako da je 
dostopna vsakemu delavcu, 
skratka, da je razumjiva celot
nemu članstvu.

Ker mora biti sindikalna li
sta 1975 sprejeta do konca de
cembra 1974, smo se odločili 
v naši delovni organizaciji, da 
o njej razpravljamo 3. decem
bra s predsedniki osnovnih 
organizacij sindikata s tem, 
da jo vse osnovne organizacije

Ožje območje naselja Opekarna, po domače Polaj, kjer bo v naslednjih 
letih zraslo večje število stanovanjskih hiš, po že sprejetem zazidalnem 
načrtu. V prvi fazi bodo porušili objekt bivšega samskega doma (na 
sliki v sredini) in nekaj manjših okoliških zgradb. Značilno je, da je 
predmetna zgradba, tj. bivši samski dom, bila svoječasno bolnica za tr
boveljske rudarje in njihove družinske člane. (Foto inž. Tone Bregant)
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sindikata obravnavajo do 10. 
decembra 1974. Predlog k po
sameznim točkam je bilo treba 
posredovati občinskim sindi
kalnim svetom v Hrastniku, 
Trbovljah in v Zagorju. O 
spremembah sindikalne liste 
mora biti seznanjeno celotno

članstvo sindikata, nakar so 
bili izvedeni članski sestanki, 
na katerih so se izoblikovala 
stališča k posameznim točkam.

Ko bo sindikalna lista spre
jeta, bodo o tem ponovno ob
veščeni vsi člani kolektiva.

Ivan Vovk

K vsem povabljencem sem 
odšel na podroben in dokon
čen razgovor. Tovariš Josip 
Vidmar se je strinjal, da bo 
govoril o poti slovenske dele
gacije na II. zasedanje AVNOJ 
ter o podelitvi naziva maršala 
Jugoslavije tovarišu Titu; pes
nik Mile Klopčič bi osvetlil 
kulturna dogajanja v zagorski 
dolini pred vojno. France Klop
čič je želel spregovoriti o zna
nosti in umetnosti danes. Z 
dramsko igralko Vido Levsti
kovo pa se je zgovorila tovari
šica Marija Malovrhova.

Dne 23. novembra so stro
kovne šole nestrpno pričakova
le povabljence. Z določeno za
skrbljenostjo so čakali tudi 
predstavniki družbenopolitič
nega življenja v Zagorju.

Vabilu so se odzvali tovariši 
Josip Vidmar z ženo Nado, 
France Klopčič ter Vida Lev
stikova. Ob prihodu so si ogle
dali leposlovno knjižnico de
lavskega doma in stekleno dvo
rano.

Z navdušenim ploskanjem je 
sprejela gledališka dvorana 
medse drage goste iz Ljublja
ne ter predstavnike družbeno
političnega in kulturnega živ
ljenja iz doline.

Enourni program je obsegal 
pozdravni govor tovariša Fran
ca Vebra, šest recitacij iz NOB 
in socialne revolucije, ki so jih 
pripravili učenci strokovnh šol, 
pet recitacij Vide Levstikove, 
pripovedovanje tovariša Josipa 
Vidmarja, Klopčičeva razmiš
ljanja o znanosti in kulturi da
nes in nekaj mojih misli ob 
ustanavljanju KUD na strokov
nih šolah v Zagorju.

Občinstvo je od začetka do 
konca spremljalo program z 
izredno pozornostjo, kakršne 
ob učencih v tej dolini še ni
sem doživel.

Po proslavi so odšli gostje 
na brežiček pod »Kumom« in 
si od tam ogledali Zagorje, ki 
se je ta dan začuda kopalo v 
prijetnem soncu. Nazadnje pa 
so stopili še k »Medvedu« na 
prigrizek in še bolj zanimivo 
kramljanje.

Mislim, da ta zapis ne bi bil 
popoln, če ne bi vsaj na kratko

Naša stvar ne more propasti...
Ob proslavljanju jubilejev na
še revolucije smo vsako leto 
pred novimi dilemami; kako 
jih počastiti, da bo nekaj nove
ga, izvirnega in da bo v poslu
šalcih ostal primeren odmev o 
tistih velikih dejanjih naše 
bližnje preteklosti.

Začetni dnevi letošnjega no
vembra so se bliskoma vrstili. 
Strokovne šole so vsaka zase 
iskale možnoti o načinu letoš
nje proslave. Veliko elementov 
je kazalo, da bo vsaka proslav
ljala zase. V tem oklevanju 
sem predlagal, da bi spet pro
slavljali skupno (kvalitetneje, 
bolje in ceneje). V svojo sredo 
bi povabili Josipa Vidmarja,

predsednika Slovenske akade
mije znanosti in umetnosti, za
gorska rojaka Mileta in Fran
ceta Klopčiča, pesnika revoluci
je Mateja Bora ter dramsko 
igralko Vido Levstik.

Kmalu je bilo doseženo so
glasje vseh treh strokovnih šol. 
Za celotno izvedbo proslave pa 
je ostalo le deset dni časa, ker 
so šole določile za praznični 
dan 23. november.

Mnogi v Zagorju so resno 
jemali zamisel kot pobožno, 
neizvedljivo željo. Toda že prvi 
telefonski pogovori so potrdili, 
da bo večina povabljencev pri
šla, le Bor je bil zavzet s por
toroškim simpozijem o varstvu 
okolja.

Poročali smo že v prejšnji številki našega glasila ,da je v noči med 1. in 
2. novembrom 1974, pogorel planinski dom na Zasavski gori. Na ruševinah 
so zagorski planinci pozidali v mesecu dni znova ta dom in 3. decembra 
1974 dom že tudi pokrili. Dom ima tlorisno izmero 16.8 m x 12.1 m. Z deli 
bodo nadaljevali tako, da bodo dom odprli prihodnje leto.

Foto inž. Stane Toplak
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začrtal mrzlične predpriprave 
na praznovanje in ravno tako 
bi bil osiromašen, če ne bi str
nil vsaj nekaj misli, ki so jih 
naši gostje izrekli zbranim po
slušalcem v dvorani:

Najprej je spregovoril Josip 
Vidmar »Težko mi bo v teh 
kratkih minutah strniti vse ti
sto veliko, kar se je dogajalo v 
tisih pomembnih dneh, posku
šal bom orisati samo del tiste
ga.

Pred velikim zborom odpo
slancev je šla na pot tudi slo
venska delegacija. Prebijali 
smo se peš in na loj trških vo
zovih. Za nekaj časa smo se 
utavili v Livnu. Povsod, kjer
koli smo se mudili, smo bili 
sprejeti kot bratje.

Nenadoma sem v Livno do
bil sporočilo, da moram nemu
doma v Jajce k tovarišu Titu.

Prvič sem bil pri njem. Ho
tel je zvedeti čimveč o razme
rah v Sloveniji, razpoloženju 
ljudi, o uspehih, o izdajalski 
dejavnosti domobrancev.

Ostal sem v Jajcu, da bi so
deloval v pripravah na II za
sedanje AVNOJ. Kmalu pa so 
me slovenski delegati, med nji
mi Boris Kidrič, seznanili s 
predlogom, da bi tovarišu Titu 
na zasedanju podelili naziv 
maršala Jugoslavije.

Dvoranica kulturnega doma 
v Jajcu, je bila na dan II. za
sedanja AVNOJ, napolnjena do 
zadnjega kotička. Vsi smo bili 
vojaško oblečeni in seveda obo

roženi z najrazličnejšim orož
jem, držali smo ga v naročju 
ali pa stiskali med kolena. Vse 
odločitve so odposlanci spreje
mali z navdušenjem, toda ko 
sem predlagal, da se tovarišu 
Titu, za njegove vojaške in re
volucionarne zasluge, podeli 
naziv maršal Jugoslavije, je za
grmel tak aplavz in zdivjal tak 
vihar navdušenja, da sem mi
slil, kako se bo vsak trenutek 
podrl strop nad nami. Vzklika
nje, petje, ploskanje! Brez kon
ca!

Tito je ostal dostojanstven 
tudi v tem trenutku ginjenosti. 
Gledal sem ga, s kolikim napo
rom obvladuje plimo svojih 
čustev. Pogosto sem ga primer
jal z drugimi velikimi osebno
stmi sveta, tudi z Jeanom d’Ar- 
cem. Toda on je bil vse kaj dru
gega, edinstven!

Nato so mu podelili tudi vsa 
maršalska dostojanstva. V 
ozadju odra so se pripravljali 
kulturniki, ker se je zasedanje 
s tem viškom bližalo koncu.

V velikem čustvenem prev
zetju je Tito obvladal trenutek 
s šalo: Rekel mi je: ,Vi ste za 
sve ovo krivi’.

Šele dosti kasneje sem zve
del, da je bila podelitev nazi
va maršal tudi mednarodno oo- 
membna za Jugoslavijo. Stiki, 
ki jih je imel tovariš Tito z ve
likimi državniki: Churchilom, 
s člani vojaških misij in drugi
mi, je le-tem vlivala maršalska 
čast, rešpekt, spoštovanje, iz
jemnost osebnosti.

Nikoli ne bom pozabil podo
be Livna, ko smo se vračali iz 
Jajca domov. V svojih večer
nih razmišljanjih na ulicah 
osvobojenega mesta, sem nena
doma zaslišal petje borcev, ce
le čete, oborožene s težkim 
orožjem. Približevali so se s 
strumnim korakom, toda če
prav so bili zelo blizu, korakov 
ni bilo čuti. Ali je privid? Ali 
se sploh ne dotikajo tal? Šele, 
ko so bili čisto blizu, sem v 
mraku zapazil, da so bosi. Šli 
so v zasnežene planine med 
Livnom, s pesmijo!

Ta podoba me je tako presu
nila, da sem zatrdno verjel: na
ša stvar ne more propasti! In 
res ni!

Na vas, mladih pa je, da jo 
razvijate naprej!«

France Klopčič je govoril o 
znanosti in kulturi danes. O 
tem, da v šoli pridobljeno zna
nje še zdaleč ne zadošča, da 
mora človek neprestano spo
znavati novo, če noče ostati za
daj. Mora se učiti, spremljati 
nova spoznanja in se kulturno 
bogatiti. Svoja znanja mora 
vračati nazaj, v prid delovne
mu človeku.

Kaj sem govoril sam, pa v 
tem sestavku ne bom navajal, 
ni tako izjemno, pa tudi ne či
sto zanič, najbrž pa bom mo
ral mnoge stvari še večkrat po
noviti, da bodo v praksi izpe
ljane.

Vlado Garantini

Beneiiciranje zavarovalne dobe po novem
Z uveljavitvijo novega sistema 
pokojninskega in invalidskega 
zavarovanje s L L 1973, je do
bila republika pomembne pri
stojnosti glede urejanja bene- 
ficiranja zavarovalne dobe. Do
ločitev delovnih mest, na kate
rih se šteje zavarovalna doba 
s povečanjem, povečanje zava
rovalne dobe in znižanja sta
rostne meje je v pristojnosti

skupnosti pokojninskega in in
validskega zavarovanja. Pri 
tem mora skupnost upoštevati 
načela in pogoje, ki so določe
ni z zveznim zakonom. Ta na
čela so naslednja:

— povečanje zavarovalne dobe 
je odvisno od teže in škod
ljivosti oziroma od narave 
dela;

— povečanje sme znašati naj
več 50 0/°;

— beneficiranje zavarovalne 
dobe terja sočasno ustrezno 
znižanje starostne meje za 
pravico do pokojnine.

Pogoji, ki jih določa zvezni 
zakon, se nanašajo na delova
nje škodljivih vplivov na zdrav
stveno stanje in delovno zmož
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nost delavca, ter na delovni 
čais.

Republiški zakon o pokojnin
skem in invalidskem zavaro
vanju je v 43. členu določil, 
katera vprašanja je urejevati 
z družbenimi dogovori. Druž
beni dogovor o načelih in 
kriterijih in osnovah postop
ka za določanje delovnih 
mest, na katerih se šteje zava
rovalna doba s povečanjem, ki 
so ga 14. junija 1974 podpisali 
SPIZ v Sloveniji, IS skupščine 
SR Slovenije, ZS Slovenije in 
GZ Slovenije, predstavlja po
memben pravni vir za urejanje 
problematike beneficirani a za
varovalne dobe. Priprava dogo
vora je potekala več kot eno 
leto, v okviru sindikata in GZ 
je bila organizirana široka jav
na razprava o osnutku in pred
logu dogovora.

Za TOZD sloveriskih rudni
kov so pomembna predvsem 
naslednja določila dogovora:

— zmanjševanje rastočega 
trenda uvajanja novih benefi
ciranih delovnih mest;

— predvidena možnost za sa
moupravno dogovarjanje o so
lidarnostnem plačevanju pove
čanih sredstev oziroma stroš
kov, ki so nastali zaradi pove
čane zavarovalne dobe in zni
žane starostne meje za prido
bitev pravice do pokojnine;

— izjemno določilo za neka
tera delovna mesta v rudnikih 
(v zvezi s proizvodnjo) in pri 
prebijanju predorov, po kate
rem zadošča, če dela delavec 
več kot polovico polnega delov
nega časa pod zemljo v posa
meznem letu (doslej 80 0/° pol
nega delovnega časa);

— TOZD morajo v svojih sa
moupravnih sporazumih o 
medsebojnih razmerjih v zdru
ženem delu, urediti naslednja 
vprašanja: postopek in način 
za določanje delavcev o delov
nih mestih z benefikacijo, oz
načiti posebno težka in za 
zdravje škodljiva delovna me
sta, za katera se predlaga be- 
neficiranje zavarovalne dobe, 
določiti vire za kritje poveča
nih stroškov.

O družbenem dogovoru o na
čelih in kriterijih in osnovah 
postopka za določanje delov
nih mest, na katerih se šteje 
zavarovalna doba s poveča
njem, ki je bil objavljen v Ur. 
listu SRS, št. 25, z dne 1. julija 
1974, je razpravljal odbor za 
kadrovsko politiko in socialno 
varstvo ZPT, na svoji 3. seji, 
dne 18. 9. 1974.

Odbor je na osnovi tehtne 
razprave sprejel naslednje skle
pe:

1. predlagal je ponovno akti
viranje komisije slovenskih 
rudnikov za vprašanja benefi
cirane zavarovalne dobe;

2. delavskim svetom TOZD in 
SSS je predlagal imenovanje 5- 
članskih komisij, za izdelavo 
osnutka predloga za določitev 
delovnih mest z benefikacijo;

3. TOZD osnovne dejavnosti 
je dal priporočilo za tesno so
delovanje pri izdelavi osnutka 
predloga.

Informacija o novostih na 
področju urejanja beneficirane 
zavarovalne dobe ne bi bila po
polna, če ne bi na kratko ome
nili še prizadevanj po samo
upravnem dogovarjanju o be
neficiran ju zavarovalne dobe 
v jugoslovanskem prostoru.

Osnutek medrepubliškega 
družbenega dogovora o uskla
jevanju meril za določanje in 
priznavanje zavarovalne dobe, 
ki se šteje s povečanjem, je 
pripravil svet Zveze sindikatov 
Jugoslavije. Upam, da le-ta 
predstavlja uresničitev zahtev 
slovenskih rudnikov" po enot
nem urejanju beneficirane za
varovalne dobe za vse rudarje 
v Jugoslaviji. Svojo trditev 
utemeljujem z navedbo nekate
rih pomembnih določil osnut
ka tega dogovora:

— priznanje pravice do be
neficiran} a zavarovalne dobe 
ni pogojeno s predhodnim sta
žem (doslej 5 let);

— pravica do beneficirane 
zavarovalne dobe se priznava 
tudi detaširanim delavcem;

— zveza skupnosti PIZ Jugo
slavije bo določila osnove enot
ne metodologije za izdelavo do
kumentacije, potrebne za pri
znavanje beneficirane zavaro
valne dobe;

— zavarovalna doba s pove
čanjem naj se priznava od 15. 
maja 1945 dalje, ne glede na 
to, ali so bili za preteklo ob
dobje plačani ustrezni prispev
ki ali ne;

— dogovor predvideva na
slednje stopnje povečevanja 
zavarovalne dobe: 12/18, 12/16, 
12/14, izpušča pa dosedanjo 
stopnjo 12/15.

Osnutek medrepubliškega 
dogovora je na seji, dne 9. ok
tobra 1974 obravanval odbor 
podpisnikov tega dogovora, ki 
se je strinjal s predlogom, da 
se sklene medrepubliški dogo
vor, imel pa je več pripomb na 
predlagan koncept dogovora:

1. razširiti je treba krog pod
pisnikov;

2. reševanje problematike 
feneficiranje zavarovalne dobe 
bi morali iti v smeri podvze- 
manja varstvenih in drugih 
ukrepov ter v smer odpravlja
nja vseh vzrokov, katerih po
sledica je beneficiran j e (zajezi
ti trend zahtevkov);

3. proučiti finančne posledi
ce priznavanja pravic od 15. 
maja 1945 dalje;

4. solidarnost financiranja 
naj samostojno rešujejo repub
like in avtonomne pokrajine;

5. odbor ni podprl stališča 
iz osnutka, da predhodni staž 
ni potreben (ostane naj 5 ali 
3 leta);

6. stopnje povečanja naj se 
ne spreminjajo, ostane naj tudi 
stopnja 12/15.

Ob zaključku razglabljanja 
o urejanju zavarovalne dobe, 
ki se šteje s povečanjem, želim 
seznaniti vse zaposlene še z iz
datki, ki jih ima delovna orga
nizacija ZPT zaradi obveznosti 
plačevanja prispevkov za bene
ficirano zavarovalno dobo:
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1 2 3 4 5 6 7
leto stopnja

poveč.
štev.

uprav.
prisp.
stop.

vplačana
sredstva

skupaj skupaj 
izdatki uprav.

1973
12/16. 2206 5,46 3,555.842,80

4,254.937,60 2835
12/15 629 4,10 699.094,80

I.-X 12/16 2038 7 6,372.638,70
7,605.108,60 2702

1974 664 5,20 1,232.469,90
Op.: prispevna stopnja v letu 
1974 se odvaja od bruto oseb
nih dohodkov.

V oktobru t.l. je imela komi
sija slovenskih rudnikov za re
ševanje beneficirane zavaroval
ne dobe, dve razširjeni seji 
(stališča in sklepi so bili objav
ljeni v posebnem biltenu ŽPT, 
z dne 2. 12. 1974).

Strokovne komisije, ki so jih 
imenovali delavski sveti TOZD 
rudnik Hrastnik, . rudnik Tr
bovlje, rudnik Zagorje, RGD,

ESD, Separacija in skupni pre
voz, so v novembru opravile 
svoje delo in posredovale svo
jim delavskim svetom predlog 
za določitev delovnih mest, na 
katerih se bo zavarovalna doba 
štela s povečanjem (glej bilten, 
št. 25/74). Pri svojem delu so 
komisije upoštevale dvoje os
novnih stališč komisije sloven
skih rudnikov za benefikacijo:

1. vsa delovna mesta v jami, 
na katerih delajo delavci poln 
delovni čas, se beneficirajo po 
stopnji 12/16;

2. v seznam delovnih mest z 
benefikacijo 12/15 vnesti tudi 
delovna mesta tehniških delav
cev, ki so zaradi neizpolnjeva
nja pogoja 80 0/° prisotnosti v 
jami, izpadla ob zadnji reviziji.

Dokončno odločitev o tem, 
na katerih delovnih mestih se 
bo zavarovalna doba štela s 
povečanjem, bodo sprejeli de
lavci na zborih. Zaradi tega, 
ker se bo tudi v bodoče vodila 
posebna evidenca vhodov v ja
mo, želim poudariti, da dolo
čitev nekega delovnega mesta 
za beneficirano, še ne pomeni 
individualne uveljavitve pravi
ce do zavarovalne dobe s' pove
čanjem. Ta se bo določala ob 
koncu vsakega koledarskega le
ta. V razpravah na zborih bo 
treba torej temeljito obravna
vati delovna mesta, ne pa posa
mezne delavce, ki na njih de
lajo.

Vladimir Sihur

Rudarstvo doma 
in po svetu
DOLGOROČNA POLITIKA 
ENERGETIKE V SFRJ 
NA DOMAČI ENERGETSKI 
OSNOVI
Dne 25. novembra 1974, je po
tekala v Beogradu seja zvezne
ga komiteja za energetiko in 
industrijo pod predsedstvom 
člana zveznega izvršnega sveta 
Dušana Ilijeviča. Na seji so ob
ravnavali, ob upoštevanju ne
katerih pripomb in predlogov, 
dokument o dolgoročni politi
ki razvoja energetike v Jugo
slaviji do leta 1985. Ugotovili 
so, da je za uspešen gospodar
ski razvoj SFRJ, predvsem po
membno zagotoviti zadostne 
količine energije, za kritje na
raščajoče porabe, kar je vseka
kor življenjskega pomena in 
prvi pogoj dinamičnega razvo
ja industrije in gospodarstva v 
naši državi nasploh.

Ob upoštevanju sedanjega 
stanja energetike pri nas in 
osnovnih ciljev skupne politike

dolgoročnega razvoja države 
do leta 1985, pa tudi energetske 
baze države in nastale spre
membe v svetu in pri nas, bo 
politika dolgoročnega razvoja 
v naši državi zasnovana na ra
cionalnem izkoriščanju in raz
voju domače energetske baze 
ter zanesljivem zagotavljanju 
potrebnih količin vseh oblik 
energije, ob upoštevanju go
spodarskih, strateških in dru
gih potreb države.

V tem okviru je predvideno, 
da se bo proizvodnja jugoslo
vanskih premogovnikov dvigni
la do leta 1980 na preko 80 mi
lijonov ton premoga letne pro
izvodnje. Za dosego tega cilja 
pa bodo jugoslovanski premo
govniki potrebovali v tem raz
dobju 1.000 milijard S din in
vesticijskih sredstev. K temu 
dogovoru o dolgoročni politiki 
bodo morale dati svoja soglas
ja še posamezne republike in 
pokrajine.

REZERVE PREMOGA V BiH
Na temelju doslej znanih po
datkov, ki temelje na opravlje

nih raziskavah, znašajo geološ
ke rezerve premoga v Bosni in 
Hercegovini, okrog 3,9 milijard 
ton, kar predstavlja 33 0/° skup
nih jugoslovanskih rezerv pre
moga. Ne glede na to, da so 
ugotovljene rezerve premoga 
velike, pa predvidevajo, da bi 
kljub temu bilo treba vložiti 
večja sredstva v raziskave za 
razširitev surovinske baze. To 
pa vsebuje tudi program razvo
ja premogovnikov te republike 
do leta 1985. Program temelji 
na sklepih delavcev temeljnih 
organizacij združenega dela in 
na strokovnih prognozah.

VEČ SREDSTEV 
ZA ANTRACIT
Rudnik antracita Vrška Čuka 
pri Zaječarju, bo v naslednjih 
letih vložil okrog 380 milijonov 
din investicijskih sredstev za 
povečanje proizvodnje antraci
ta za novih 50—60.000 ton let
no. Nato bi ta rudnik lahko 
številnim kupcem dobavil let
no preko 100.000 ton antracita. 
Na novih investicijah v tem 
premogovniku, so zelo zainte
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resirani železarji iz Jesenic, 
Skopja, Bora ter delavci tovar
ne cementa iz Beočina. Kalo
rična vrednost antracita Vrška 
Čuka znaša 7.000 kilokalorij, 
zavoljo tega je zelo uporaben 
za topilniške oziroma železar
ske potrebe.

PREMOGOVNA 
INDUSTRIJA V EGS
Države evropske gospodarske 
skupnosti bodo vztrajale na 
tem, da bi znašala proizvodnja 
črnega premoga 250 milijonov 
ton letno, kar naj bi trajalo'do 
leta 1985, da bi na ta način 
zmanjšali odvisnost od uvoza 
premoga in nafte. Po priporo
čilu izvršne komisije EGS za 
premogovno industrijo, naj bi 
članice te gospodarske skupno
sti, do tega razdobja zvišale 
proizvodnjo premoga na 300 
miliionov ton letno, kar bi bilo 
v skladu s potrebami.

PREMOG V KAZAHSTANU
Rezerve premoga na območju 
Ekibastuz v Kazahstanu dovo
ljujejo, da odprejo premogov
nik večjih zmogljivosti, ki bi 
obratoval s površinskim ko

pom. Letna proizvodnja bi zna
šala od 100 do 120 milijonov 
ton premoga. Države, članice 
SEV so sodelovale pri razvoju 
tega premogovnika z dobavami 
opreme. Vsa vlaganja v odpira
nje rudnika na tem območju, 
se bodo izplačala že v nekaj 
naslednjih letih. Zgradili bodo 
več termoelektrarn s skupnimi 
zmogljivostmi 16 milijon. kW. 
Geologi cenijo rezerve na tem 
območju na preko 150 milijard 
ton črnega in rjavega premoga.

VEČ PREMOGA 
NA POLJSKEM
Po načrtu bi znašala proizvod
nja premoga na Poljskem v le
tošnjem letu preko 162 milijo
nov ton, vendar računajo, da 
bodo to količino prekoračili 
vsaj za 5 milijonov ton. Svoj 
letni načrt so poljski rudarji 
pred nedavnim že prekoračili.

SVETOVNE REZERVE 
URANA
V naslednjem pregledu prika
zujemo razpored potrjenih in 
ocenjenih rezerv urana v sve

tu, po posameznih državah 
(v 000 tonah):

rezerve
država potrjene ocenjene
ZDA 259 538
Južna Afrika 202 8
Kanada 185 190
Avstralija 140 48
Nigerija 40 20
Francija 36,6 24,3
Gabon 20 5
druge države 53 52
Skupaj 936 885
Pod rezervami razumemo ru-
do, iz katere je mogoče dobiti 
uran po prodajni ceni, ki je 
manjša od 20 funt šterlingov 
za kilogram.

ENERGIJA IZ VETRA 
JE DRAŽJA
Švedski strokovnjaki so izdela
li študijo, iz katere lahko po
vzamemo, da bi naprava za pro
izvodnjo energije iz vetra, na 
stolpu visokem 60 m, propeler
jem v izmeri 57 m, lahko letno 
proizvedla povprečno 4 milijo
ne kWh električne energije. 
Vendar pa bi bila ta energija 
izredno draga zaradi visokih 
stroškov. Seveda pa so švedski 
strokovnjaki izdelali še para
lelne študije, katerih izvedba 
naj bi pocenila proizvodnjo 
energije iz vetra. Predvidevajo, 
da bi bila energija pridobljena 
z vetrom, štirikrat dražja, ka- 
kot energija, pridobljena iz je
drskih central.

MEDNARODNA AGENCIJA 
ZA ENERGETIKO
Sredi novembra 1974, je zače
la z delom mednarodna agenci
ja za energetiko. Ustanovilo jo 
je 12 naj večjih svetovnih po
rabnikov nafte, ki so se udele
žili februarskega sestanka v 
ZDA. Temeljna naloga te agen
cije, v kateri so včlanjene vse 
države evropske gospodarske 
skupnosti, z izjemo Francije, 
nato ZDA, Japonska, Kanada 
in Norveška, da bi v primeru 
ponovnega embarga oziroma 
pomanjkanja nafte, enakomer
no razporedili njihove rezerve
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Termoelektrarna bo zgradila v naslednjem letu novo kombi elektrarno 
(plinsko), in sicer v neposredni bližini sedanjih objektov termoelektrar
ne I, na lokaciji prejšnje tovarne zidakov iz elektrofiltrskega pepela in 
deloma tudi na mestu, kjer so še pred kratkim stali nekateri objekti naše 
TOZD separacije v Trbovljah. Na sliki je vidna gradbena jama

Foto inž. Tone Bregant
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v tem klubu, da bi na ta način 
zmanjšali učinek krize. Agen
cija pa bo imela poleg ostale
ga tudi nalogo, da v takih pri
merih čimpreje vnovič naveže 
stike s proizvajalci nafte.

ENERGETSKO BOGASTVO 
V SSSR
Sovjetska zveza razpolaga z ve
likimi rezervami vseh vrst na
ravnih goriv in velikim hidro
energetskim bogastvom. Načrt
no izkoriščanje teh rezerv omo
goča neprekinjen razvoj vseh 
gospodarskih vej. Po obsegu 
rezerv premoga, naravnega pli
na in hidroenergetskega poten
ciala, zavzema SSSR I. mesto 
na svetu, ker posreduje 50 0/<> 
vseh svetovnih rezerv vseh vrst 
goriv in več kot 12 % svetovnih 
hidroenergetskih potencialov. 
Okoli 90 6/° rezerv' naravnega 
goriva se nanaša na rezerve čr
nega in rjavega premoga, ki v 
glavnem leže v vzhodnih delih 
SSSR. Več kot 70 0/° premoga 
pridobivajo v Donskem, Kuz- 
njeckem, Karagandskem, Eki-' 
bastuskem,. Pečorskem, Pod- 
moskovskem in Čeljabinskem 
premogovnem bazenu.

DESETMESEČNA BILANCA
JUGOSLOVANSKIH
PREMOGOVNIKOV
V jugoslovanskih premogovni
kih so v razdobju januar—ok
tober 1974 proizvedli skupno 
27,682.000 ton premoga vseh 
vrst, tj. lignita ter rjavega in 
črnega premoga. Nap ram iste
mu razdobju leta 1973 je letoš
nja 10-mesečna proizvodnja 
večja za 3,6 °/o. Po vsej verjet
nosti letošnji načrt proizvod
nje premoga ne bo mogoče do
seči. Zalog je bilo koncem ok
tobra t.l. v vseh premogovnikih 
skupno 221.706 ton, kar je v 
zadnjih 10 letih najmanjša ko
ličina. Oskrba tržišča s premo
gom je bila v tem razdobju so
razmerno zadovoljiva. Glede 
na to, da so hidroelektrarne v 
glavnem normalno obratovale, 
je bil pritisk na premogovnike 
občasno nekoliko zmanjšan, 
pač pa gospodinjstva zelo dol

go čakajo, tudi po več tednov 
in mesecev, da bi lahko naba
vila premog.

V RAŠI IZPOLNILI NAČRT 
DVA MESECA PRED ROKOM
Istrski premogovniki Raša-ja- 
ma Labin, je skoraj dva mese
ca pred rokom dosegla letošnji 
načrt proizvodnje premoga. Tr
žišču je dala v tem razdobju 
220.000 ton črnega premoga. 
Jama Labin namreč daje veči
no proizvodnje istrskih premo
govnikov. Uspeh je še nekoliko 
večji, če upoštevamo, da jim je 
skozi vse leto manjkalo 100 ru
darjev.

OCENA ENERGETSKE 
BILANCE SLOVENIJE 
ZA LETO 1975
Energetska bilanca Slovenije 
za leto 1975 predvideva, da bo 
načrtovana poraba energije po
krita, čeprav je republiški ko
mite za energetiko izvršnega 
sveta SR Slovenije mnenja, da 
je ta ocena oziroma bilanca 
precej napeta in da bo treba 
za njeno izpeljavo angažirati 
vse činitelje. Komite smatra, 
da bo najtežji problem zago
toviti potrebne količine premo
ga, ko imajo premogovniki 
precejšnje težave zaradi po
manjkanja delavcev, pa tudi 
zaradi zakasnelih dobav opre
me za mehanizacijo.

VEČJA SREDSTVA 
ZA PREMOGOVNIKE 
V SRBIJI
Zaradi posodobljanja proizvod
nje premoga v premogovnikih 
na ožjem področju Srbije z 
jamskim kopom, so republiški 
organi Srbije zagotovili 520 mi
lijonov din. Razen nabave opre
me za mehanizacijo, bo del teh 
sredstev usmerjenih na izgrad
njo novih zmogljivosti za pre- 
orientacijo poslovanja premo
govnikov z jamskim kopom. V 
premogovnikih pa so mnenja, 
da ta sredstva niso zadostna, 
ker so se vsa leta doslej kopi
čili razni problemi tako, da bi 
težko rešili naenkrat vse teža

ve. Ugotovili so namreč, da 
skoraj deset let niso ničesar 
napravili na mehanizirani u 
proizvodnje premoga v jamah. 
Zato rudarji zahtevajo, da se 
jim pod povoljnimi pogoji za
gotove dodatna sredstva, da bi 
jame čimpreje mehanizirali, 
ker bi povečali ekonomičnost 
obratovanja, deloma pa bi s 
tem nadomestili oziroma ubla
žili posledice pomanjkanja ru
darjev.

V nekaj vršah

NOVI PREDSEDNIK 
SZDL TRBOVLJE
Na seji občinske konference 
SZDL Trbovlje, dne 21. novem
bra 1974, je bil soglasno izvo
ljen za novega predsednika ob
činske konference SZDL Trbov
lje, tovariš Drago Sotler, dose
danji glavni in odgovorni ured
nik Radia Trbovlje, od ustano
vitve dalje. Dosedanji predsed
nik SZDL Trbovlje, Albin Ha
uptman, je postal podpredsed
nik, hkrati pa se je zaposlil kot 
vodja splošne in kadrovske 
službe na GIP Beton - Zasavje, 
TOZD operativa Zasavje, Tr
bovlje. Radio Trbovlje bo od
slej začasno vodil Milan Vidic, 
novinar RTV Ljubljana.

PROSLAVA OB DNEVU 
REPUBLIKE
V soboto, 23. novembra 1974, 
je bila v dopoldanskem času, 
prva proslava ob letošnjem 
dnevu republike v delavskem 
domu Zagorje ob Savi. Priredi
li so jo učenci in pedagogi oseb
ja strokovnih šol, tj. TOZD Ru
darskega šolskega centra. ZPT, 
gostinska šola in Center stro
kovnih šol - bivši SIC. Na pro
slavi je govoril Josip Vidmar, 
predsednik SAZU, o pohodu 
slovenske delegacije na II. za
sedanje AVNOJA v letu 1943, 
na katerem je slovenska dele
gacija predlagala podelitev na-
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slova maršal Jugoslavije, tova
rišu Titu. France Klopčič je na
dalje govoril o pomenu kultur
nih društev v revirjih, s poseb
nim ozirom na kulturo v da
našnjih časih, igralka Vida Lev
stik pa je recitirala nekaj bor
benih pesmi. Sicer pa je v pro
gramu sodelovalo večje število 
učencev v gospodarstvu, z reci
tacijami. Ob tej priliki so usta
novili tudi kulturno-prosvetno 
društvo strokovnih šol v Zagor
ju ob Savi.

ZAČETEK ATOMSKE DOBE 
PRI NAS
V nedeljo, 1. decembra 1974, 
je predsednik republike mar
šal Tito, ob navzočnosti na j viš
jih predstavnikov družbenopo
litičnega in gospodarskega živ
ljenja SR Slovenije in ŠR Hr- 
vatske in večtisočglave množi
ce domačinov, vzidal v Stari 
vasi pri Krškem, temeljni ka
men za novo — prvo jedrsko 
elektrarno v Jugoslaviji.

Zmogljivost te jedrske elek
trarne bo znašala 632 megava
tov. Letna proizvodnja električ
ne energije iz te elektrarne bo 
znašala predvidoma 4,4 milijar
de k\Vh, ki jih bosta porabili 
slovensko in hrvatsko gospo
darstvo. Letno bodo porabili 
16 ton obogatenega urana iz Ži-

rovskega vrha pri Škofji Loki, 
ki ga bodo plemenitili v ZDA. 
Investitorja sta Slovenija in 
Hrvatska, ob inozemskem kre
ditiranju. Celotna investicija 
bo veljala po sedanjih izraču
nih okrog 7 milijard din, od te
ga bo vredna oprema 4 milijar
de din, gradbena dela pa 700 
milijonov din. Predvideno je, 
da bi elektrarna pričela obra
tovati v začetku leta 1979. Do
bavitelj centrale bo ameriška 
firma VVestinghouse.

Maršal Tito je ob vzida vi te
meljnega kamna dejal: »Zače
njamo graditi atomske centra
le, kar pomeni začetek atom
ske dobe v našem nadaljnjem 
razvoju. To je zelo pomembno 
in zato menim, da je današnji 
dan zgodovinski dan«.

Dne 29. novembra 1974, pa 
je maršal Tito odprl nov dom 
borcev in mladine v Kumrovcu.

SREČANJE V KLEKU
Dne 28. novembra 1974, so se 
v domu Tončke Čeč v Kleku 
nad Trbovljami zbrali na slav
nostno srečanje komunisti in 
revolucionarji, ki so že pred 
NOB, med njo in po njej dela
li na področju trboveljske ob
čine. Tega srečanja so se ude
ležili Franc Popit, predsednik

CK ZKS; Sergej Kraigher, 
predsednik predsedstva SRS, 
člana sveta federacije Lidija 
Šentjurc in Miha Marinko ter 
Marjan Orožen, republiški se
kretar za notranje zadeve. Pri
ložnostni govor je imel Franci 
Grešak, sekretar komiteja ob
činske konference ZKS Trbov
lje. Spomnil se je Sergeja Kra
igherja, Franca Kralja-Cinka, 
Ivana Gorjupa, Antona Vrata- 
nar j a-Antonesca in Andreja
Forteja, ob njihovih življenj
skih jubilejih. Srečanju so pri
sostvovali še drugi vidnejši 
predstavniki družbenega in jav
nega življenja iz Trbovelj. Ju
bilantom so družbenopolitične 
organizacije iz Trbovelj, v znak 
priznanja izročile v spomin li
kovna dela, ki so jih izdelali 
člani sekcije RELIK.

Naslednji dan, tj. 29. novemb
ra, so v dopoldanskih urah 
predstavniki družbenopolitič
nega in gospodarskega življe
nja iz Trbovelj obiskali zaslu
ženega revolucionarja Andreja 
Forteja, ob njegovi 80-letnici. 
Bil je bolan, zato se srečanja 
prejšnjega dne ni mogel udele
žiti. Poleg drugih so se tega 
srečanja udeležili tudi pred
stavniki krajevne skupnosti 
Klek in trije člani Zasavskih 
premogovnikov Trbovlje — 
TOZD Rudnik premoga Trbov
lje. Tovarišu Forteju so izrek
li zahvalo za njegovo večdeset- 
letno delo revolucionarja, saj 
je član KP oziroma ZK že od 
leta 1920 dalje. Predstavniki 
ZPT so mu izročili v spomin 
jamski voziček, svetilko in lep 
šopek rdečih nageljnov.

IZOBRAŽEVANJE DELAVCEV
V petek, 13. decembra 1974, je 
v popoldanskih urah v gledali
ški dvorani delavskega doma v 
Trbovljah, predaval na vabilo 
Zasavskih premogovnikov Tr
bovlje, Zdravko Troha iz Ljub
ljane. Predaval je na temo: Me
tode dela družbenopolitičnih 
organizacij in samoupravnih 
organov v delovni organizaciji. 
Predavanje je pripravil odde
lek za izobraževanje odraslih 
TOZD RŠC, s sodelovanjem Re

TOZD Rudnik premoga Hrastnik, je za svojo industrijsko gasilsko četo 
v Hrastniku, adaptiral zgradbo bivše trato postaje nad vhodom v jamo 
Ojstro. Prejšnji gasilski dom je odkupilo KOP Hrastnik. Kakor je iz 
slike razvidno, bo nov gasilski dom kmalu dokončan (Foto ing. T. Bregant)
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virske delavske univerze Tr
bovlje. Namenjeno je bilo čla
nom upravnih odborov osnov
nih organizacij sindikata vseh 
TOZD in SSS, članom sekreta
riata osnovnih organizacij ZK, 
članom ZSMS, direktorjem in 
'tehničnim vodjem, predsedni
kom raznih samoupravnih or
ganov, delegatom vseh TOZD 
in SSS in drugim.

NARODNI DOHODEK 
V REVIRJIH
Po podatkih Zavoda SR Slove
nije za statistiko, je znašal na
rodni dohodek na prebivalca v 
letu 1973, v revirjih takole:
v Sloveniji 24.769,00 din
v občini Trbovlje 31.026,00 din 
v občini Hrastnik 24.257,00 din 
v občini Zagorje 17.399,00 din

PRIZNANJE OB 70-LETNICI
Celjsko podjetje KLIMA — In
dustrija aerotermičnih naprav, 
je 29. novembra 1974 praznova
lo 70-letnico svojega obstoja. 
Glede na to, da smo imeli s 
tem kolektivom doslej mnogo 
poslovnih stikov, posebno pri 
izvajanju raznih investicijskih 
del (toplovodne in vodovodne 
instalacije), so izrekli kolekti
vu Zasavskih premogovnikov, 
posebno pismeno priznanje za 
dolgoletno uspešno medseboj
no sodelovanje. Prizadevnemu 
kolektivu čestitamo in se za
hvaljujemo za priznanje.

KONGRES
ZVEZE SINDIKATOV
V dneh 17. do 20. decembra 
1974, je bil v Beogradu v do
mu sindikatov, VIL kongres 
Zveze sindikatov Jugoslavije. 
Udeležilo se ga je veliko števi
lo delegatov iz vse Jugoslavije. 
Zasavske rudarje sta zastopala 
na tem kongresu tovariš Tone 
Šum, kadrovik v TOZD Rudnik 
premoga Zagorje in Ludvik Za
lokar, nadzornik v TOZD Ru
darska gradbena dejavnost 
ZPT. Poleg tega sta se iz Za
savja udeležila kongresa še de

legata iz Strojne tovarne Tr
bovlje in Steklarne Hrastnik. 
Vsi štirje so se dobro pripravi
li na razpravo o aktualnih 
problemih delavcev v Zasavju.

PODPISOVANJE
SAMOUPRAVNIH
SPORAZUMOV
Okrog 20. decembra 1974, 
so pooblaščeni' predstavniki 
TOZD, podpisovali na sedežih 
občinskih skupščin v Zasavju, 
samoupravne sporazume o 
ustanovitvi samoupravnih in
teresnih skupnosti, in sicer:

— samoupravna interesna 
skupnost za vzgojo in izobra
ževanje;

— samoupravna interesna 
skupnost otroškega varstva;

— samoupravna raziskoval
na interesna skupnost;

— samoupravna zdravstvena 
interesna skupnost;

— samoupravna kulturna 
interesna skupnost;

— samoupravna interesna 
skupnost socialnega skrbstva;

— samoupravna interesna 
skupnost pokojninskega in in
validskega zavarovanja;

— samoupravna interesna 
skupnost zaposlovanja;

— samoupravna telesnokul- 
turna interesna skupnost.

GRADNJA TOVARNE 
SIPOREN
Že večkrat smo poročali, da 
pripravljajo na področju obči
ne Zagorje ob Savi, gradnjo 
tovarne plinastega betona-sipo- 
rex, in sicer v Kisovcu. Vse do
slej še niso bila rešena nekate
ra finančna vprašanja. Dne 12. 
decembra 1974 pa so se udele
žili predstavniki graditeljev 
skupno z generalnim direktor
jem ZPT inž. Ivančičem, seje 
republiškega rezervnega skla
da. Na tej seji so bila razčišče
na nekatera vprašanja, ki so 
doslej zadrževala odločitev 
upravnega odbora republiške
ga sklada za sofinanciranje 
izgradnje te tovarne. Na tej se
ji so dokončno odobrili sred
stva oziroma del sredstev, ki 
je povezan z nadaljnjim obra

tovanjem oziroma preneha
njem obratovanja jame Kiso
vec TOZD Rudnik premoga 
Zagorje.

VINKO TRINKAUS 
JE NAPISAL NOVO KNJIGO
Vinko Trinkaus, znani sloven
ski pisatelj in hrastniški ro
jak, je dokončal rokopis nove 
knjige »Trbovlje 1945—1950«. 
Knjiga bo po vsej verjetnosti 
izšla sredi leta 1975, in sicer ob 
30-letnici osvoboditve. Knjiga 
bo v bistvu politični roman, ki 
bo na literaren način orisala 
občane v času volitev, udarni- 
štva, v začetkih samoupravlja
nja, delu v sindikatih in v par
tiji, ponašanje občanov v času 
informbiroja, ipd. Pisatelj to
rej ne bo napisal izrazito kna
povskega romana, pač pa je 
želel prikazati v knjigi razvoj 
človeške družbe v revirjih, v 
boju za socializacijo, za uved
bo družbenopolitičnih in soci
alnih odnosov v nekem indu
strijskem centru. Kdo bo knji
go založil še ni znano, lahko 
pa trdimo, da jo bomo brali z 
užitkom. Osebe, ki jih bo pisa
telj v svojem romanu orisal, 
ne bodo nosile pravih imen, 
pač pa izmišljena. Po vsej ver
jetnosti pa bo možno tega ali 
onega kljub temu spoznati. Pi
satelj ima v načrtu, da bo na
pisal o povojnem razvoju Tr
bovelj še dve knjigi, ki bosta 
prav tako v bistvu politični ro
man. V prvi številki našega gla
sila Srečno, ki bo izšla koncem 
januarja 1975, bo objavljen del 
romana, ki bo izšel sredi leta 
1975.

□□□□□□□□□□□□□□□□□n

SKRB ZA VARNO DELO MORA 
BITI PREDVSEM ELEMENT VO
DENJA PROIZVODNJE IN SE
STAVNI DEL IZOBRAŽEVANJA!

□□□□□□□□□□□□□□□□□D
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Splošna bolnišnica Trbovlje dobila nov prizidek
Dne 28. novembra 1974, je bi
la ob 11. uri slavnostna otvori
tev novozgrajenega trakta 
splošne bolnišnice v Trbovljah. 
Čeravno je bilo slabo vreme, 
padal je dež s snegom, se je 
zbralo k otvoritvi precej obča
nov, ki so bili vabljeni z vabili 
pa tudi z lepaki, udeležila pa 
se je otvoritve večina članov 
vseh TOZD splošne bolnišnice 
ter delavska godba Trbovlje. 
Slavnostni govornik je bil di
rektor splošne bolnišnice Tr
bovlje, prim. dr. Jože Kerstein. 
V daljšem govoru je orisal na
stajanje zdravstvene službe v 
Trbovljah v prejšnjih desetlet
jih, posebej pa se zadržal pri 
pomembnosti novozgrajenega 
desnega prizidka in adaptira- 
nju desnega dela stare, osred
nje bolnišnične zgradbe. Po 
končanem govoru je prerezala 
trak medicinska sestra Bara, 
kot naj starejša članica kolek
tiva po delovnem stažu. Takoj 
nato so si vsi udeleženci ogle
dali novozgrajene prostore in 
se nadvse pohvalno izrazili o 
ureditvi in opremi posameznih 
prostorov. Žal novozgrajeni in 
odprti trakt ni mogel pričeti 
takoj »obratovati«, ker toplo
vod iz toplarne ZPT v Trbov
ljah, do dneva otvoritve še ni 
bil dokončan in usposobljen 
za ogrevanje prostorov.

Iz govora, ki ga je imel prim. 
dr. Kerstein ob otvoritvi, lah
ko povzamemo, da se Trbovlje 
ponašajo že s stoletno tradici
jo bolniške oziroma zdravstve
ne službe. Prve bolniške sobe 
so bile v rudniških hišah na Te
reziji, v sedanji Koloniji 1. ma
ja in na Polaju ter so obstoja
le že pred letom 1876. Prva 
bolniška stavba v Trbovljah 
pa je bila zgrajena v letu 1876 
na Vodah, kjer so še sedaj 
ambulante. Koncem novembra 
1925 je bila izročena namenu 
sedanja bolnišnica, ki jo je 
zgradila takratna Bratovska 
skladnica in je imela v 19 so
bah 80 postelj. Namenjena je 
bila do leta 1941 le rudarjem 
in njihovim družinskim čla

nom, odtlej pa je postala bol
nišnica odprtega tipa za ob
močje od Radeč do Laz.

Splošna bolnišnica Trbovlje 
je bila večkrat adaptirana in 
rekonstruirana. Poleg notra
njih adaptacijskih del, je bil v 
povojnem času v letu 1963, 
zgrajen otroški oddelek, v letu 
1968 pa je bil dokončan levi 
prizidek k obstoječi osrednji 
zgradbi bolnišnice. S tem so se 
izboljšali delovni pogoji na ki
rurškem, ginekološko-porod- 
nem in internem oddelku. Bi
stveno pa so se izboljšali tudi 
pogoji bivanja bolnikov v bol
nišnici.
Prizidek, ki je bil koncem no
vembra letos odprt, je 36 m 
dolg. S svojimi prostori in 
opremo predstavlja bistveno 
izboljšanje higienskih in delov
nih pogojev v bolnišnici. No
ben oddelek, razen internega, 
ne bo povečeval posteljnih 
zmogljivosti. V sobah bodo le 
po štiri bolniške postelje. Vsak 
oddelek pa bo imel tudi sobo s 
tremi, dvema ali celo z eno po
steljo, kar je posebno po
membno za težke bolnike. V 
drugem nadstropju bo ostal in
terni oddelek, ki je s tem pri
dobil sedem postelj tako, da 
jih bo imel odslej skupno 69. 
Pomembna je pridobitev za in
terno dejavnost, da so dobili 
nove prostore za delo interne, 
diabetične in EKG ambulante. 
S tem so ustvarjeni pogoji za 
še večje število ordinacijskih 
dni. nemoten potek dela na od
delku in skrajšanje čakalne 
dobe. Dodaten pomen ima lo
kacija teh ambulant, ker je po
vezana s centralnim laborato
rijem. Na ta način bo možna 
temeljita obdelava na enem 
mestu, predvsem če upošteva
mo. da bo v eni stavbi tudi 
rentgen, kirurška in ortoned- 
ska ambulanta ter fizioterapi
ja. Rekonstrukcija oziroma 
gradnja novega krila ter adap
tacija desnega krila stare stav
be je veljala 19,000.000,00 din. 
S tem pa seveda še ni v celoti 
opravljena izgradnja vseh ob

jektov. V naslednji etapi bo 
potrebno sanirati še tiste de
javnosti, katerih delo je bilo 
doslej zaradi neprimernih pro
storov in obsega dela, otežko- 
čeno. Seveda pa pri tem ne 
smemo pozabiti na nadaljnji 
razvoj bolnišnice, vse z name
nom, da se prostori, oprema in 
kadri za potrebe bolnišnice, v 
celoti urejajo za potrebe bolni
šnične službe za Zasavje. Z 
zgraditvijo novega bolniškega 
trakta, so ukinili začasnih 42 
bolniških postelj v Zdravstve
nem domu v Zagorju. Projekt 
za novo zgradbo je izdelal ar
hitekt Marko Zupančič iz pro
jektivnega podjetja AZA Ljub
ljana, izvajalec gradbenih in 
deloma obrtniških del SGP Za
savje Trbovlje, instalacije je 
montiralo podjetje IMP iz 
Ljubljane, toplovod iz toplar
ne ZPT v Trbovljah pa je iz 
Trga revolucije do splošne bol
nišnice položilo podjetje KLI
MA iz Celja. Generalni izvaja
lec vseh del je bil RUDIS Tr
bovlje.

Splošna bolnišnica ima se
daj kirurški oddelek s 70, gine- 
kološko-porodniški s 62, inter
ni oddelek s 69 in otroški od
delek z 48 bolniškimi postelja
mi. Ima pa še naslednje oddel
ke: za anestezijo in reanimaci
jo, rentgen, centralni laborato
rij, oddelek za transfuzijo kr
vi, lekarno in upravne službe. 
Pri oddelkih pa delujejo speci
alistične ambulante: kirurška, 
ginekološka, internistična, di
abetična, pediatrična ter cen
tralni laboratorij. Splošna bol
nišnica se je tudi v organiza
cijskem smislu oziroma pogle
du reorganizirala. Ustanovila 
je več temeljnih organizacij 
združenega dela. Skupno je v 
njej zaposlenih 325 delavcev 
vseh vrst.

Primarij dr. Kerstein je ob 
Otvoritvi med drugim dejal:

Kot vsa dosedanja izgradnja 
naše bolnišnice, je tudi ta ob
jekt rezultat ponovne delavske 
solidarnosti in tokrat celo na 
območju celotne ljubljanske
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regije, istočasno pa tudi 
ogromnega prispevka kolekti
va bolnišnice, ki je iz sredstev 
lastne amortizacije, najetega 
kredita in sredstev ustvarjene
ga dohodka prispeval k tej iz
gradnji skoro 420 milijonov 
S din, ostali del pa je že pri
spevala začasna skupnost 
zdravstvenega zavarovanja in 
varstva Ljubljana oziroma pri
čakujemo, da jih bo prispeva
la, ko bo obravnavala še naše 
dodatne vloge, utemeljene s 
podražitvami, na katere pa za
vod in izvajalci niso imeli vpli
va.

Ob tej priliki smatram za 
svojo najprijetnejšo dolžnost, 
da se skupnosti in vsem pred
stavnikom začasne skupnosti 
zdravstvenega varstva in zava
rovanja ljubljanske regije, za
hvalim za podporo, ki jo skup
nost izvaja preko svojih zava
rovancev in njihovim soglas
jem v želji, da vsem zavarovan
cem nudi pogoje za enako 
zdravstveno varstvo. Prav tako 
se ob tej priliki najtopleje za
hvaljujem tudi vsem članom 
gradbenega odbora in njegove
mu predsedniku Milanu Kožu
hu, ki v vsej povojni fazi naše 
izgradnje vodi ta odbor, kot 
tudi predstavnikom vseh go
spodarskih organizacij, druž

benopolitičnih skupnosti — 
predvsem ustanovitelju in ne
nazadnje vsem članom delov
nega kolektiva, ki so v težkih 
pogojih dela z velikim razume
vanjem dali svoj velik prispe
vek k razvoju naše bolnišnice.

Če sem v zahvali koga poza
bil, naj ne bo prizadet, kajti 
smatram, da se moram zahva
liti predvsem vsem našim de
lovnim ljudem, ki so v vsem 
obdobju izgradnje naše bolniš
nice, vedno z izrednim poslu
hom in solidarnostnimi akcija
mi omogočili naš razvoj, saj 
zgodovina prav naše bolnišnice 
resnično najbolj zgovorno go
vori o tem, da je ta bolnišnica 
resnično najbolj svetal primer 
in spomenik tradicionalne de
lavske solidarnosti.

Želimo, da bi novozgrajeni 
in opremljeni objekt oziroma 
prostori pričeli služiti prebi
valstvu Zasavja čimpreje in da 
bi s svojimi storitvami poma
gali tudi v bodoče pri uspeš
nem zdravljenju vseh občanov, 
ki so zdravja in pomoči ter ne
ge potrebni. Kolektivu splošne 
bolnišnice lahko čestitamo ob 
izrednem prizadevanju za raz
širitev in opremo novih pro
storov.

T. L.

Adiju
Kolarju 

v spomin
Zopčt je kruta usoda iztrgala 
iz naših vrst člana delovne 
skupnosti TOZD Elektrostroj- 
ne delavnice Trbovlje, Adija 
Kolarja, elektrikarja.

Bil je skromen v vsem svo
jem življenju, sin rudarske 
družine, okusil je vse tegobe 
trdega življenja v mladih letih.

Tudi vojna vihra mu ni pri
zanesla, bil je preganjan zara
di zavednosti kot Slovenec in 
pristaš gibanja za boljše in svo
bodno življenje naših ljudi. 
Bil je pregnan v lager v Nem
čijo, kjer je prestal vsa muče
nja, ki so jih nad njim izvaja
li. Vrnil se je v svobodno do
movino. Vendar njegovo zdrav
je je bilo že načeto in se je 
slabšalo, vse do njegove smrti.

Kot človek in sodelavec je 
bil splošno priljubljen, udej
stvoval se je na kulturno-pro- 
svetnem področju — pri delav
ski godbi, kjer je skrbel za 
vzgojo mladega kadra. Bolezen 
mu zadnji čas ni več dopušča
la tega udejstvovanja. Omagal 
je in se tiho poslovil od nas. 
Pokopali smo ga 13. decembra 
1974, na novem trboveljskem 
pokopališču v Gabrskem.

Adi, naj ti bo lahka domača 
zemlja, za katere svobodo si se 
tudi boril. Vsi, ki smo te pozna
li, te bomo ohranili v najlep
šem in najboljšem spominu.

Tvoji družini izrekamo iskre
no sožalje! Zadnji srečno!

Štefan JesenšekDne 28. novembra 1974, so za letošnji dan republike, svečano odprli novo- 
zgraieni trakt splošne bolnišnice v Trbovljah. Iz posnetka je razvidna ve
likost in obseg novozgrajenega prizidka (Foto M. C.)
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Kulturni center v Trbovljah v Batičevem znamenju
Trboveljski rojak Stojan Ba

tič je podaril ob letošnji jubi
lejni proslavi 1. junija, občini 
Trbovlje, več svojih malih pla
stik, ki so razstavljene v po
sebnih prostorih muzejske 
zgradbe, pod naslovom — Ba
tičev salon. V tem salonu so 
razstavljene male plastike iz 
znanega rudarskega cikla, ki je 
obšel domala ves svet. Pred
stavljajo pa ga naslednje pla
stike: Vagon (bron). Ko tulijo 
sirene (patiniran mavec), Sla
volok dela (patiniran mavec), 
Zasuti horizont (patiniran ma
vec), Veterani pod zemljo (pa
tiniran mavec), Človek - rud
nik (patiniran mavec), Rudar
jev nagrobnik II (lignit) in 
jev nagrobink II (lignit in 
Relikvija (lignit). V salonu pa 
je razstavljenih tudi več risb 
in skic za razne spomenike.

Lahko trdimo, da ima nov 
kulturni center v Trbovljah, iz
razito Batičevo obeležje.

Poleg naštetih del pa ima Ba
tič v Trbovljah še spomenik 
Revolucije na Trgu revolucije, 
v avli tehniške srednje šole 
stoji njegov spomenik — Ru
darji v jašku (kamen) in relief 
pred vhodom v upravno zgrad
bo cementarne.

Po vsej verjetnosti se bo 
zbirka v Batičevem salonu sča
soma še povečala, saj je pri
znani kipar obljubil, da bo tu
di v bodoče prispeval, poleg 
malih plastik tudi razne skice,

Novi
zvezni
predpisi

ki jih je kipar izdelal v zvezi z 
izdelavo raznih spomenikov.

Sicer pa je bila v večrtieseč- 
nih pripravah ob letošnji pro
slavi 50-letnice zloma Orjune, 
ki smo jo proslavili 1. junija 
1974 v Trbovljah, obnovljena 
muzejska zgradba revirskega 
muzeja ljudske revolucije, ki 
stoji v neposredni soseščini 
delavskega doma, rudarskega 
doma ter godbenega doma de
lavske godbe. Tako je praktič
no nastal ob proslavljanju 50. 
obletnice zloma Orjune, nov 
kulturni center v Trbovljah.

V okivru tega centra so na
slednje kulturne institucije 
oziroma likovne stvaritve: de
lavski dom, katerega arhitek
turo je oblikoval arh. Marko 
Župančič. Ta dom ima na čelni 
strani 80 m2 velik mozaik Ma
rija Preglja, ki predstavlja po
dobe iz rudarskega življenja 
na delu in domu. V zgradbi so 
poleg gledališča in kino dvora
ne še Trboveljska likovna ga
lerija, prostori sekcije revir
skih likovnikov RELIK, pro
stori pevskih zborov Zarja in 
Slavček, glasbene šole in revir
ske delavske univerze ter radia 
Trbovlje in gledališča. Zadaj 
delavskega doma stoji zgodo
vinski rudarski dom iz leta 
1924, iz boja naprednih delav
cev proti Orjuni. V neposred
ni soseščini delavskega doma 
je tudi godbeni dom delavske 
godbe Trbovlje, ki je, kot je

Odlok o blagu, katerega izvoz 
in uvoz sta regulirana (Uradni 
list SFRJ, št. 52-925/74).

Odlok določa v smislu 37. 
člena zakona o prometu blaga 
in storitev s tujino, blago, ka
terega izvoz in uvoz sta regu
lirana. Oblike izvoza in uvoza 
za posamezno blago so označe
ne v seznamu blaga, ki je se
stavni del odloka.

Blago, katerega izvoz in uvoz 
sta prosta, je označeno s krati

znano, najboljša godba na pi
hala ne le v Sloveniji, pač pa 
tudi na svetu. Na stopnišču 
pred delavskim domom stojita 
dva spomenika v bronu, kate
rih avtor je ak. kipar S. Batič. 
Oba predstavljata spomenik 
»Rudarja«. Kip rudarja na 
zgornjem delu stopnišča je last 
Zasavskih premogovnikov Tr
bovlje, kip rudarja na spod
njem delu stopnišča pa last 
Strojne tovarne Trbovlje. V 
okvir novega kulturnega cen
tra pa sodijo brez dvoma pre
urejena in izpopolnjena zbirka 
muzeja ljudske revolucije. Mu
zej so pred meseci obnovili po 
načrtih arhitektov Blažiča in 
Burje, tako da je muzejska 
zgradba, kakor tudi muzej, do
bil z arhitektonsko ureditvijo 
zgradbe in prostora pred zgrad
bo, zaokroženo celoto, vklju
čeno v nov kulturni center. Na 
ploščadi pred muzejem stoji 
nov Batičev spomenik udele
žencem spopada z Orjuno. Od
kril ga je 1. junija 1974 France 
Popit, predsednik centralnega 
komiteja ZKS. Nadalje je pred 
zgradbo muzeja spomenik v 
bronu, prav tako izdelan s 
strani Stojana Batiča — Očka 
vrni se.

Novo oblikovani kulturni 
center lahko brez sramu poka
žemo vsakemu, še tako razva
jenemu turistu in gostu.

Tine Lenarčič

co »LB«; blago, ki se uvaža na 
podlagi liberalnega dovoljenja 
— s kratico »DL«; blago, ki se 
uvaža v okviru globalne deviz
ne kvote — »GDK«; blago, ki 
se uvaža v okviru deviznega 
kontingenta — »DK«; blago, 
ki se uvaža v okviru blagovne
ga kontingenta — »BK«; za 
blago, ki se izvaža in uvaža z 
dovoljenji pa »D«. Uvoz in iz
voz blaga, ki je namenjeno za 
varstvo pri delu, sta prosta.
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Novoletna nagradna križanka

j97J
PR1MERNC ' OSNA

Sande

SNEZN

LEOPARD

AMER..

F1LHSK

IGRALK/a

A VSTOP
Z. SAMC

GLASNIK

- VRH

STREHE

AMER

moSko

INE

POSRE
DNIK

ELEK.TRC
TEHNIK

PEB- 
SjPEK 

). Tl V - 
N O ST

TRTN 

VED1C 
OVI - 

JALKA

A Z GODOV.

A KRAJ POD 
KLEKOM 

1HRVATSKM

7

P►

ZEL
DRO

NI
DE
U

0 NEM. KOI 
(DUBTUB 

MESTO 
SRBI3 

(TITOV

X

*
•s^B !

i
*

il
i

"W" GOVORNI'T TRAČNIC!
ANDREA

0REAGN4'1975 F
SORTA

OGLE

DALO

OKRASEK 
x NA 
ČELU 
OBESA n 
BIBLIJE

EHOV.RAD
kal-clh

■

RESNOB

NOST

GRADB.
MATERIAL

OEKTONCEL

FRANOV
TEMATIK

GEOMETR
TELO

LAHKO

HLAPL1
TEKO
ČINA

STIKAL
PLOSKEV ZELLER

JOVANOVIČ
-ZMAJ

BRIT. RA- 
ZISK.ANT 
ARKT1 KE

REKA
SKOZI

PtRENCE

KARAM
BOL

<REPK03T

SILNO ST

PISEC.TILU 
PREDLOGE

NORN.DRA 
MATI K

KNIN

PIJAČA
STARIH

SLOVANOV

VRSTA

PREMOG*

ČRNA

PRST

REKA

SKOZI

CAEN

VRTEČI 
SE DEL 
ELEKTRO 

MOTORJA 1
LITER

06KAČ.UN
UST

ČIVLD.
POT

Ž.1TN A 

BOLEZEN

tlTNI 
PLODOVI 

NADVtšUl 
VRH V 

ZASAVJU

ANGE

LICA

KAUFF'
MANN

10D DAN
V

TEDNU

VRSTA

ŽABE

Cl H 6,

BARVILO
CINDIK.

PRED
PLAČILO

DEL 
SMUČAR 

SKE SKA' 
KAL NICE

iTIt a n NEMŠKO
MESTOMA
BAVAR.

ČEEEEEEEE=EE=(' HRIBINA
POD

PREMOGOM

VK.
NAD - 

VEČ.1A 

ALllR. 
LUKA

ANGL.

SVETLO

PIVO

; fc=
ER OTI

RELA- 
KSA- 

Cl JA

i

LDUb-
LDANA

REKASKCZI
MUNCHEN

PREDNIK
VODNIH
SMUČI

NIKELO

ČAR

—

7-VEZA 
DRlAV 

ZGOD. ME
STO V

OLIMPI
JIN

VRATAR

NAZ.IV

SPREJM- 
LD E VA

LE C 
NAFTE

!

I
1

'

X
LASTNO
ROČNO

POGUM
NOST

PREDEL

LDUB-

LDANE

AVE-
LL1N0

NE DDL. IZD 

PRI ŠAHU
ZIMSKA

PADA

VINANEGR1
IT. moškč

IME

PLADENJ

PREBIVA
LEC ŠPAN. 
RUD. POKR. 
TABOR

NIK

JAUŠOVEC

KRALJEVO

y N 1 G E 
/rida ,

NEVARNO
MAMILO

KANTA

MODNI

DODA

TEK

JTRDBAV
TEKASU
(BITKA

Ulezna

BULA

ZLATO

JABOLKO

va'

GROBNICA

DENARNA
ENOTA
IRANU

PLA

KAT

VODNI
HLAPI

ZRAKU\\\ \\\\ V

PRtDET

V0N3

Ekl OSEBNI

ZAIMEK

HUNSKI
30GLAVAR 
BIČ 

BOlDl)

ENAKA
SAMO-

LASNVKA

ARCUS 3
POJAV

NA

VODI

ORGAN

VIDA

RUDNIK

V
ZAH. MA
KEDONCI

PANOGA

OSTINSTVA

ANTUN
NALIB

TURIST. 
KRAD PRI 
L1UB-

NEMIR

NOST

JZEK
PAS

iLAGA

/ODI K KISIK

ANGL.

MO&KO

IME

SLOV.
CEMENT.

SRE-"
DliČE

OBALT LOVI CA



STRAN 34 »SREČNO« Št. 12 — december 1974

humor * humor
Tof, znani humorist ljubljan
ski je napisal, da bodo trbo
veljski nogometaši slavili dan 
zmage drugo leto v maju, na 
dan zmage, vendar ga je une
slo. Na 13 tekmi so zmagali in 
dobili prvi dve točki. Predla
gam, da bi bila vsaka njihova 
tekma trinajsta, čeprav prina
ša 13 »nesrečo«; v tem prime
ru nasprotnemu moštvu.

Na odkopu sta delala oče in 
sin. Postavljala sta stojko in 
oče je učil sina. »Vidiš, takole 
se odmeri višina, takole zašora 
in takole postavi in zakala«. 
Ko sta stojko postavljala, je 
sin z ramo rinil stojko, oče pa 
stojko zabijal. Ko je to delal, 
mu naenkrat spodleti in udari 
sina po glavi. Ko je prišel sin 
k zavesti, je dejal očetu: »Ata, 
jelte, da me niste zares?«

Kmet Zelenšek izpod Partizan
skega vrha, je imel dva vola, 
Sivca in Seka, ki sta mu slu
žila za vprego. To ni nič čud
nega, saj vsi voli delajo to. 
Čudno je le to, da sta se znala 
pogovarjati. Toda, vse je mo
goče.

»Torej v petek opoldne«, je 
dejal Šek Sivcu, ko sta orala 
na njivi: »Poslušaj Sivec! Pov
sod imajo 42-umi delovni te
den, upoštevajo ga konji, avto
mobili, stroji in ljudje. Zakaj 
ga ne bi še jaz. Jutri, v soboto 
bom počival«. Sivec je le pri
kimal. Ko je prišel v soboto 
zjutraj kmet v hlev, da bi za- 
pregel oba vola, Šek ni hotel 
vstati in se pustiti vpreči v ja
rem. Po hudem preklinjanju, 
ga je kmet pustil v hlevu poči
vat in je odšel s Sivcem orat. 
ko se je zvečer Sivec vrnil ves 
utrujen v hlev in se zvalil po 
tleh, ga je vprašal siti in spo
čiti Šek: »No, kaj pa je kaj?« 
je rekel k temu gospodar. »Oh 
nič veliko«, je dejal Sivec, »sa
mo sedajle, ko sva se vračala 
z njive, se je zelo dolgo pogo
varjal z mesarjem«.

Kakor danes, tako so tudi 
včasih radi jemali naši sodelav
ci, ki so bili doma s kmetov, 
bolniško in to običajno, kadar 
je bilo doma na posestvu do
volj dela. Toda, rudnik je imel 
kontrolorje, da so bolnike ob
časno obiskovali in ugotavlja
li, če so res bolni in ali se 
zdravijo po zdravnikovih navo
dilih. No, ti bi imeli kaj pove
dati! Zgodilo se je tudi tole. 
Ko je »bolnik«, ki je v hudi 
vročini kosil na travniku, za
gledal kontrolorja, jo je na 
vrat na nos udrl domov in se 
obut in oblečen vlegel v po
steljo. Pa so mu revežu gleda
le obute noge izpod odeje. Kon
trolor ga je pobaral zakaj tako 
obut leži v postelji. »Bolnik« 
je dejal: »Saj vidite, kako švi- 
cam, pa sem se obul, da se ne 
bi še bolj prehladil«!

Pa je spet drugega zalotil 
kontrolor, kako je vesel kuhal 
žganje. Sadja je bilo dovolj 
tisto leto. »Zakaj pa ne ležite«, 
ga je opozoril kontrolor. »Saj 
bi, vendar imam tako hud rev
matizem, da moram priti do 
malo »cveta«, da se bom po 
hrbtu masiral«.

*

Varstvo narave!
Pepček se s svojim očetom 

sprehaja pred porodnišnico. 
Na klopi sedi pred porodnišni
co tudi nek moški in Pepček 
ga lepo pozdravi. »Kdo pa je 
to, da ga tako lepo pozdrav
ljaš«, vpraša oče. »O«, pravi 
Pepček. »To je pa tovariš od 
varstva narave. Vsak dan pride 
k nam in vpraša mamo, če je 
zrak čist«?.

Glasilo SREČNO izdaja podjetje Za
savski premogovniki Trbovlje — 
pošta 61420 Trbovlje, Trg revoluci
je 12. Izhaja mesečno.
Glasilo ureja uredniški odbor: Koli
ne Emil, dipl. inž, rud., Kovač Vil
ko, Lenarčič Tine, Malovrh Metod 
dipl. inž. rud., Oberžan Janez, Pikš 
Anton, šum Anton, Šuštar Miro. 
Odgovorni urednik: Kohne Emil, 
dipl. inž. rud.
Tehnični urednik: Lenarčič Tine. 
Naklada 3000 izvodov. Za člane de
lovne skupnosti ZPT je časopis 
brezplačen. Rokopisov in fotografij 
ne vračamo. Tisk TIKA Trbovlje.

REŠITEV NAGRADNE KRIŽANKE

V glasilu Srečno št. 11/74, 
smo objavili nagradno križan
ko.
Pravilne rešitve so:
Vodoravno: AN, SRBIJA, GRK, 
PASTERNAK, RAL, ZASTAVA, 
RESINA, OČI, VOH, MREŽAR, 
DAN REPUBLIKE, NARA, KE- 
TON, JAVORNIK, LVOV, MS, 
REZNICA, JESENICE, RAJKA, 
UT, MOTIV, VA, ZAKA, KIM- 
BERLEV, EVSTAHIJ, ANNE, 
AARE, RELIGIJA, DERA, ETA, 
CAROL, VN, KLASINC, VAR, 
AS, KAJ, VEST, TE, ODJAVA, 
SJENICA, URH, LAERT, IS, 
ALABAMA, PO, HOR, LESSE, 
LICEJKA, AMI, ITRIJ, TKIVO, 
TRIAS, TINTA, TA, TAT, IKT, 
IN, TEME, RISA, COLARIČA, 
BILBAO, ASESOR, RAVNA
TELJ, TETRAEDER, MOSTE.

ŽREB JE ODLOČIL
Uredništvo glasila Srečno je 

prejelo do odrejenega roka, tj. 
do vključno 7. 12. 1974, na ob
javljeno križanko 29. novem
ber 1974, v glasilu Srečno, št. 
11/74, skupno 13 rešitev. Od 
teh je bilo 5 pravilno rešenih, 
od pravilno rešenih pa je žreb 
naklonil razpisane knjižne na
grade naslednjim reševalcem:

L nagrada
Milica Kavšek, Zagorje ob 
Savi, Podvine 44.

II. nagrada
Stane Kruljc, Trbovlje, 
Trg revolucije 7d.

III. nagrada
Drago Kastelic, Trbovlje, 
Rudarska c. — novi blok.

NOVOLETNA NAGRADNA 
KRIŽANKA 1975
Med reševalce s pravilnimi re
šitvami novoletne nagradne 
križanke 1975, bomo z žrebom 
razdelili tri knjižne nagrade.

Izrezek iz časopisa z opisom 
rešitve, pošljite na naslov:

Uredništvo glasila Srečno, 
Zasavski premogovniki Trbov
lje, 61420 Trbovlje, Trg revo
lucije 12.

Pri žrebanju bomo upošteva
li vse pravilne rešitve, ki bodo 
prispele v uredništvo do 7. ja
nuarja 1975.


